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HOF HERVAT OP 26 APRIL 1988.

ROBERT ANDREW LESEANE SELLO, v.o.e. (Deur to lie)

VERDERE KRUISONDERVRAGING DEUR MNR. JACOBS : Mnr. Sello, u

het vir die hof gese u het geweet van die wegbly-aksie en

van die opmars op 3 September 1984? — Ja, dit is so.

Dus het jy ook geweet dat h deel van hierdie wegbly-

aksie en deel van die opmars is dat daardie dag gaan daar

geen busse of huurmotors loop .in Sebokeng nie? Dit is op

3 September? — Nee, dit is nie so nie. Ek het daarvan geweet

dat daar geen busse beskikbaar sal wees die dag nie. (10)

Maar het jy dan nie geweet en gehoor mense gaan nie werk

nie en omdat hulle nie moet werk toe gaan nie, gaan daar nie

busse nie, dat.dit deel van die hele aksie was nie? — Toe

dit gese was dat hierdie dag n wegbly-aksie was dat die mense.

nie werk toe sal gaan nie, weet ek nie hoe dit gekom het dat

die busbestuurders werk toe was nie, want daar was busse en

huurmotors gewees. So, dit wil se die huurmotorbestuurders

was ook by die werk gewees.

Hoe weet u dit? — Volgens wat ek gehoor het, het dit

van n persoon afgehang of hy werk toe wil gaan of nie. (20)

Niemand was verplig om nie werk toe te gaan nie. Die mense

wat ek raakgeloop het was almal van plan om nie werk toe te

gaan nie.

Hoekom antwoord jy nie my vraag nie? Hoekom ontwyk jy

hom? — Miskien verstaan ek nie die vraag nie.

Ek het vir jou gevra - jy het vir die hof gese die huur-

motors het nie gaan werk nie. Toe vra ek vir jou hoe weet

jy dit, het jy dit gesien?

HQF : Die antwoord was daar was busse en huurmotors.

MNR. JACOBS : Wat geloop het, ja;. (30)

HOF/...
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HOF : Hulle het geloop. Toe vra u "Hoe weet u dit?n

MNR. JACOBS : Ja.

HOF : U het die vraag gehoor? — My huis front aan die teerpad

en die teerpad is die roete van die busse en die huurmotors.

Die oggend se geraas van hierdie tipe voertuie is wat my

wakker maak. Ek het dus terwyl ek wakker gele het die geraas

van busse en huurmotors gehoor wat op die teerpad gery het.

MNR. JACOBS : Wanneer was dit gewees? Hoe laat? — Dit was

in die oggend ongeveer 07h00 en dit is toe my vrou ook

wakker geword het en opgestaan het met die oog daarop om (10)

*h huurmotor te haal.

Ek het jou getuienis verstaan dat jy het geslaap toe

jou vrou opgestaan het en sy uitgegaan het. Jy het net opge-

staan en die deur toegemaak en toe het jy weer verder gaan

slaap tot 07h30 toe? — As ek se dat ek nog geslaap het,

bedoel ek nie dat ek vas aan die slaap was nie. Ek het net

daar wakker gele.

Het "n huurmotor h besondere geluid wat hy maak? — Ja,

daar is h spesifieke besondere geraas wat gemaak word deur

die huurmotors. Terwyl hulle ry blaas hulle toeter ook (20)

om mense se aandag te trek dat dit n huurmotor is.

So,'hulle het nou daardie oggend gery en hulle toeter

geblaas? — Dit is' h daaglikse ding.

Ek praat nie van n daaglikse ding nie, ek praat van

daardie oggend? — Toeters was geblaas.

HOF : Was dit net soos elke oggend? — Ja.

Hoe lank het dit geduur? — Dit het so aangegaan tot

om en by 06h45.

MNR. JACOBS : Ander voertuie, blaas hulle nie toeters nie?

— Ek praat van die huurmotors wat toeters blaas met die (30)

oog/...
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oog daarop dat mense nog kan inklim in die huunnotor. Dit

is daardie tipe manier waarvan ek praat.

Het jy ook geweet met al hierdie kennis wat jy opgedoen

het van die wegbly-aksie en die opmars dat dit gereel was

dat net verpleegsters daardie dag gaan werk? — Ek het hier

vir die hof gese dat dit nie verpligtend was vir die mense

om deel te neem aan die wegbly-aksie nie. Dit het van

daardie persoon afgehang of hy of sy van plan was om werk toe

te gaan.

U ontwyk weer my yraag. Ek het vir jou gevra, jy het(10)

nou kennis gedra omtrent die wegbly-aksie, kennis gedra van

die opmars, het jy ook kennis gedra dat dit reelings was dat

net verpleegsters toegelaat word om te gaan werk daardie

dag? — Dit is nie waarvan ek geweet het nie. Ek het wel

daarvan geweet dat verpleegsters werk toe gaan, maar ek het

nie daarvah geweet dat dit nou die reeling was dat net die

verpleegsters werk toe sal gaan nie. Wat my betref was dit

h versoek gewees wat gerig word aan die gemeenskap dat hulle

deel moet neem aan die wegbly-aksie. Die wat van plan was

om werk toe te gaan, kan so maak.en wat in staat is om (20)

werk toe te gaan.

Wie het hierdie versoek aan die gemeenskap gerig? —

Dit is wat ek van mense gehoor het. Soos ek alreeds gese

het het ek dit van mense gehoor wat hieromtrent gepraat het.

Dat wat gese was was dat mense werk toe wil gaan kan werk

toe gaan, maar daar is spesifiek gese dat verpleegster

uniform moet aan trek as hulle werk toe gaan.

En is dit ook gese dat die ambulanse sal verpleegsters

kom haal? — Nee, dit het ek nie gehoor nie.

Dan vra ek nog vir jou, het jy nie belang gestel om (30)

uit/...
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uit te vind wie is die mense wat se dat die mense moet

wegbly en verpleegsters moet hulle uniform aantrek as hulle

werk toe gaan nie? — Ek het nie belang gehad om dit te vra

nie.

Is dit nie so dat jy het ook geweet, is dit daar bekend

gemaak dat skoolkinders word nie betrek by die wegbly-aksie

of by die opmars nie? ~ Dat hulle nie betrek word nie?

Ja of is ek verkeerd daarmee? — Nee, ek het net gevra

om seker te maak of ek die vraag reg verstaan.

HOF : Nou wat is u antwoord? — Die kinders het tuis gebly(lO)

want hulle moes gesien het wat gebeur het dan later. Die

rede daarvoor is dat ek self het onderwysers raakgeloop wat

my meegedeel het dat hulle nie werk toe sal gaan nie. So,

wat my betref sou die kinders weggebly het om te sien wat

verder in die loop van die dag gebeur het.

MNR. JACOBS : Was dit dan die reeling gewees dat die

kinders sou wegbly om te sien wat gebeur in die loop van die

dag? — D i t sal ek nie kan se sonder om te weet wat die

besluit was tussen die onderwysers en die kinders by die

skool nie. Wat my. betref is my kennis dat die kinders (20)

nie die dag skool toe gegaan het nie.

Wanneer het jy die onderwyser raakgeloop? — Dit was

oor die naweek van Augustus.

HOF : Wie was dit? — Dit is party van my vriende in wie se

geselskap ek is in die lokasie.

MNR. JACOBS : Maar hoekom antwoord jy nie? Ken jy nie sy

naam nie? — Dit was nie net een persoon gewees nie. Dit

was meer persone.

Ken jy nie hulle name nie? — Ek ken hulle op die name

Boytjie, Joe, Joseph. {30)

Jy/...
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Jy noem hulle nou vriende, maar jy Jcen nie hulle name

nie? — Ek het dan nou net name gegee.

Maar ken jy nie hulle vanne en hulle name nie? — Een

se van is Salanyane. Dit is die enigste een wie se van ek

ken.

En by watter skool hou hy skool? — Gebied 11.

Wat is die skool se naam? — Nee, ek weet nie wat die

naam van die skool is nie. Al wat ek weet is dat hy onderwys

gee te gebied 11.

Ek stel dit aan u hierdie storie wat u nou vertel . (10)

vir die hof van die onderwysers wat jy oor die naweek gesien

het, is h verdigsel. Dit is iets wat jy uit jou duim suig?

— Dit is nie so nie.

Loop jy baie rond oor naweke? — Ja.

Maar dan moet jy ook mos weet in daardie gebied word

baie vergaderings gehou deur organisasies? — Watter organi-

sasies praat u nou van?

Weet u van geen organisasies wat daar vergaderings gehou

het nie? — Daar is mense wat organisasies het van "the

societies" en daar is mense wat organisasies is van die (20)

tennissport. Ek gaan na my plek. Ek het niks met hulle te

doen nie.

HOF : Wat noem u "societies"? Is dit die "burial societies"?

-- Ja.

MNR. JACOBS : In Augustusmaand het u nie kennis gedra dat

die VGA - weet u wat is die VCA? Laat ons dit eers so kry..

— Ja, ek het al daarvan gehoor.

Was dit die Vaal Civic Association gewees? — Ja.

Het jy nie gehoor dat hulle vergaderings hou daar in die

gebiede nie, die woongebiede? — Ek het al gehoor dat hulle(30)
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h vergadering hou.

Is dit vergaderings teen die raadslede en die verhoogde

huur? — Nee, daarvan weet ek nie.

Het jy nie belang gestel om uit te vind wat se vergaderings

dit is nie? — Volgens wat ek gehoor het het ek die volgende

verstaan. Dat VCA *n organisasie is wat namens die gemeenskap

sal optree dat daar nie huurverhogings moet kom nie en tweedens

dat die toestand van die lokasie verbeter moet word.

Was dit iets goeds in jou oog? —Ja, want wat my betref

het hulle hulleself getoon as mense wat gewillig was om dit(10)

te doen.

En het jy toe na hulle vergaderings toe gegaan? — Nee,

ek was toe nog nie by die vergaderings gewees nie.

Het jy toe nie ook kennis gedra dat dit VCA was wat

hierdie wegbly-aksie en die opmars georganiseer het nie? —

Nee, dit het ek nie geweet nie.

Het jy kennis gedra van organisasies soos COSAS daar

in die Vaal? — Wat? Die vraag is nie vir my duidelik nie.

Wat is die vraag?
i

Het jy kennis gedra van n organisasie soos COSAS wat (20)

bestaan het in die skole daar in die woonbuurtes in die Vaal?

— Ek het daarvan gehoor dat daar organisasies was van die

skoliere wat bekend staan as COSAS.

En was daar wegbly-aksies gereel in die Vaal gedurende

1983/84? Verskillende klasse- en skoleboxkotte? — Nee, ek

onthou nie van so iets nie.

HOF : Bedoel dit dat dit nie so was nie of beteken dit dit

kon gewees het, maar u onthou dit nie? ~ Dit kan wees dat

dit wel so was, maar ek onthou nie.

MNR.-JACOBS : Het jy kennis gedra van h organisasie bekend(30)

as/. . .
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as Vaal Youth Congress of Vaal Youth Organisation? — Nee,

daardie een weet ek nie van nie.

Kom ons gaan terug na die 3de toe. Jy se jy het besluit

om nie te gaan werk nie. Is daar enige spesifieke rede hoekom

jy besluit het om nie te gaan werk op 3 September nie? — Ja,

daar is ft rede.

Wat is die rede? — Die rede is dat ek besluit het om

by die huis met die kind te bly.

Maar ek verstaan nie_ dat dit h rede kan wees dat jy

besluit het om by die kind te bly nie. — Daar was geen kind (10)

wat skool toe sou gaan op hierdie dag nie en my vrou sou werk

toe gegaan het. Wie sou dan by my kind gebly het hier by die

huis indien ek weg was?

Is jou kind nie in h bewaarskool nie. Dan kon die kind

mos soontoe gegaan het? — Wat ons betref, die swartmense,

staan h bewaarskool ook bekend as h skool van klein kinders.

Maar hy kon nog na die bewaarskool toe gegaan het? — Daar

was mos nie kinders daar gewees nie. Hoe kon my kind daarheen

gegaan het. Die voertuig wat die kind altyd optel het die

dag ook nie opgedaag nie. (20)

Hoe laat moet die voertuig kom? — 06h30.

Is dit *n huurmotor? — Dit is h spesiale huurmotor wat

deur die creche gehuur is om die kinders te vervoer.

Wat gebeur in vakansies dan? As daar vakansies is, wie

bly dan by die huis om die kind op te pas? — Gedurende

vakansies?

Ja? — Naweke vat ons die kind na my ouers se huis toe,

maar die meeste van die tyd gedurende die vakansies sluit

daardie bewaarskool nie.

So, jy kon dan die dag ook die kind na jou ouers se (30)

huis/...
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huis toe geneem het? — Nee, ek kon dit nie gedoen het nie.

Jy sien, want dit is vir my baie eienaardig dat jy is

die man wat besluit het jou vrou moet gaan werk? — My vrou

het besluit dat sy werk toe gaan- Ek het ook my toestemming

gegee dat sy werk toe moet gaan en toe vir haar gese dat ek

saam met die kind moet bly.

Ek wil dit aan u stel dat u is nou besig - of nou of u

het gister in u hoofgetuienis leuens vertel, want gister in

die hof het u baie beslis hier ges£ en u was baie beslis

daaroor dat u het besluit dat u vrou moet gaan werk? — Maar(lO)

daarby het ek bedoel dat ek en sy het dit bespreek. Sy het

besluit om werk toe te gaan. Ek het dus my toestemming aan

haar gegee dat sy kan gaan.

Is dit nie so nie dat u het besluit sy gaan werk omdat

u geweet het daar gaan moeilikheid kom en dat verpleegsters

gaan nodig gekry word? — Uit ons twee se wil het ek haar

toegelaat om werk toe te gaan en dit was !n bekende feit gewees

dat hulle werk toe moet gaan. So, dit het my goedkeuring

weggedra.

HOF : By watter hospitaal het sy gewerk? — Yskor Hospitaal.(20)

Is dit nou in Vanderbijlpark? — Ja.

MNR. JACOBS : Hoe laat het sy daardie dag van diens af gekom?

— Om 16h00.

Nou is dit tog vir my eienaardig dat u is so begaan dat

die kind moet opgepas word, maar u het op ft stadium u huis

verlaat en die kind net so gelos terwyl jou vrou nog nie eers

terug was nie? — Nee, ek het nooit weggegaan en die kind alleen

daar gelaat nie.

Jy se jy het op 3 September nooit van jou huis af weggegaan

nie? — Ek het uitgegaan. (30)

Nee/. „.
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Nee, weggegaan van jou huis af. Moenie dat ons mekaar

verwar nie en moet ook nie my vraag ontwyk nie. — Ek net my

perseel verlaat.

Ja en die kind so gelos? — Nee, ek het nie die kind

net so gelos nie.

Wat het van die kind geword dan? — Daar was kinders

van my bure wat daar buite gespeel het. Ek het ray kind by

hulle gelaat.

Wanneer het u u perseel verlaat? — Om 12h00.

En wanneer het u weer teruggekeer? — Om 12h30 was (10)

ek alreeds terug by die huis.

Is jy weer daarna weg van jou huis af? — Nee, ek is nie

weer weg nie,

Hoekom het u u huis verlaat om 12h00? — Dit was omdat

ek gehoor het van mense wat doodgemaak was daar in die naby-

heid van die busstop. Ek het toe besluit om te gaan kyk.

Waar het jy dit gehoor? Jy was dan in jou huis? Jy het

kind opgepas? — Mense is daar verby terwyl ek daar buite

was en hulle het gepraat.

Wat het hulle gepraat? — Dat daar mense doodgemaak (20)

was naby daardie steeg in die nabyheid van die bushalte.

Ek sal weer na daardie aspek toe terug kom en dit later

met jou behandel. Ons gaan aan na hierdie 3 September se

gebeure. U se u het om 07h30 wakker geword en toe het u

opgestaan en kort daarna is u na buite toe. Dit was u getuie-

nis gister? — Ja.

Hoekom is u spesifiek na buitekant toe?— Dit was as

gevolg van die geraas wat ek hier buite gehoor het van die

klomp mense wat daar gepraat het. Gewoonweg is daar nie

soveel mense in die nabyheid van die garage wat so h geraas(30)

gemaak/...



K1322.29 - 22 478 - SELLO

gemaak het nie. Dus het ek uitgegaan om ondersoek in te stel.

Die geraas wat jy gehoor het, laat ons net meer duidelik-

heid daaromtrent kry. Wat se geraas was dit? — Dit was van

mense wat hard praat.

En skreeu? — Nee, hulle het net hard gepraat, nie geskreeu

nie.

En waar het hulle hard gepraat? In jou agterplaas of

voor in die straat? — Aan die straat se kant.

Ek wil my ondervraging vooruit loop en vir jou h duidelike

vraag vra. In jou getuienis gister het jy vir die hof die(10)

belangrikste ding nooit vir die hof vertel nie en dit is dat

die polisie daar in daardie straat voor jou op mense geskiet

het. Is dit nie so nie? — Nee, ek het dit nie gesien nie?

Ek het niemand op hierdie dag gesien wat geskiet was nie.

Ek se nie dat iemand geskiet was nie. My stelling was

dat die polisie het daar geskiet op mense.

HOF : Praat u van koeels of praat u van traanrook?

MNR. JACOBS : Traanrook en rubberkoeels? — Dit is nie iets

waarvan ek notisie geneem het nie en ek het nie gehoor dat

daar op mense geskiet word nie. (20)

O se nou dit is nie iets waarvan u notisie geneem het

nie? — Wat ek daarby bedoel is dat dit is nie iets wat voor

my huis plaasgevind het terwyl ek daar was nie. Dus het dit

nie plaasgevind terwyl ek daar was nie. Moontlik op die

stadium wat ek weg was, kon dit in my afwesigheid plaasgevind

het, maar nie terwyl ek daar was nie. Dit het nie gebeur nie.

Wat praat jy nou van toe jy weg was? Praat jy van toe

jy 12h00 jou huis verlaat het? — Ja.

Nee, maar my stelling aan u is dat daardie oggend voor

09h00 was daar geskiet en dan moes u tog daarvan kennis (30)

gedra/...
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gedra het? — Nee, ek net dit nie gesien nie.

HOF : Het u Vi verwysing?

MNR. JACOBS : Ek het twee verwysings hierso. Een is die

getuienis van Kuyter. Dit is in volume 69. Dit begin vanaf

bladsy 3 653 en dan gaan dit progressief aan.

HOF : En die ander een is?

MNR. JACOBS : Die ander een is *n getuie wat die verdediging

geroep het, ranr. Raboroka. Dit is in volume 362 bladsy

20 753. Ek wil dit aan u stel dat ons het getuienis - ek

mnr. Raboroka wat ta verdedigingsgetuie is aan u stel, dat(10)

hy het getuig op bladsy 20 753 dat ongeveer 08h45 daardie

oggend het hy daar in die omgewing van die bus. Fowler busstop

en BP Garage aangekom. Op bladsy 20 754 getuig hy dat en

dit is in sy hoofgetuienis die polisie het traanrook geskiet

op hierdie jeugdiges wat in daardie straat opgetree het in

die nabyheid van jou huis. — Met traangas?

Ja? — Daar was h traangasreuk gewees in die lokasie.

Ek kan nie se nie, ek het nie gehoor dat daar geskiet was

daar voor my huis nie, maar ek het wel traangas bespeur.

HOF : Hoe laat het u traangas geruik? — Dit was hier in(20)

die oggend om en by 08h00 of 07h45.

Het u toe navraag gedoen? — Nee, ek het nie navraag

gedoen nie.

Hoekom nie? — Want ons het nie geweet waarvandaan

hierdie reuk gekom het nie. Ons kon net ruik dit is traangas.

Ek het net vir myself gese iewers is daar traangas geskiet

Is dit h gewone ding dat daar traangas in daardie woon-

buurt gebruik word? — Dit is nie n gewone ding nie, maar

partykeer kan traangas van ver af geskiet word of gebruik

word. As gevolg van die wind wat waai kan 'n mens dit ver (30)

nog/...
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nog ruik.

Maar wanneer voor dit het u traangas geruik? Wanneer

voor 3 September het u traangas geruik? — In 1976 terwyl ek

in Soweto was.

ASSESSOR (MNR. KRUGEL) : Was u toe daar tydens die onluste?

— Oor "n naweek het ek h begrafnis bygewoon in Soweto. Dit

is toe ek die traangas geruik het.

HOF : Dan kom ek nou terug by my probleem wat ek gehad het

netnou. Toe u die traangas ruik, toe weet u mos hier is nou

moeilikheid in die woongebied? — Ja, ek het so besluit. (10)

En het u toe nie navraag gedoen om uit te vind wat gaan

nou aan in hierdie woongebied nie? — Waar ons gestaan het

toe ek die traangas geruik het, het ons mekaar gevra wat

gebeur nou. Wat is dit. Van ons wat daar gestaan het

het nieraand geweet nie.

Dit is nou julle mense daar in die voortuine? — Ja.

MNR. JACOBS : Saam met wie het jy in die voortuin gestaan?

— Saam met my bure en die werknemers van die garage.

Ek wil net een aspek duidelik kry. U is ongeveer net

na 07h30 uit die huis uit toe u die geraas gehoor het. Is (20)

dit reg? — Ja.

En u is weer terug in die huis in na die polisie gekom

het soos u dit getuig het en die busse

daarso kom help het en die pad skoongemaak het en die busse

teruggebegelei het in die rigting van die poskantoor? — Ja,

dit is so.

So, dit moes omtrent vir h baie lang tyd gewees het want

is dit nie reg dat dit was ongeveer 09h00 of na 09h00 toe die

busse daar weg is nie? — Wat het nou n lang tyd geneem?

Wat jy daar buitekant die huis gestaan het om te kyk (30)

wat/...
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Wat alles daar aangaan? — Ek het nie lank geneem daar buite

nie, want ek het af en toe teruggekeer in die huis in waar

ek besig was met die voorbereiding vir die kos vir myself en

die kind.

Jy sien, dit het jy nie gister vir die hof vertel nie.

Hoekom nie? — Ek was nie oor iets soos hierdie gevra nie.

Maar jy het tog vir die hof vertel wat daar gebeur het

van wat jy gesien het voor jou huis? — Ja, ek het verduidelik,

maar ek het nie daaraan gedink dat ek daaromtrent gevra kan

word nie. (10)

Is dit so dat die tyd toe jy die traanrook geruik het

origeveer 0 8h00 soos u se is die tyd wat u buite was as gevolg

van die lawaai in die straat? — Ek was alreeds daar buite

gewees om ondersoek in te stel oor die geraas toe ek die

traangas geruik het.

Dit was ongeveer 08hOO het u gese? Is dit reg? — Ja,

dit is reg.

Of was dit vroeer gewees? — Nee.

U het net na 07h30 uitgegaan tot O8hOO toe, het jy geen

traanrook geruik nie? — Ek se ek het die traangas geruik(20)

om en by 08h00.

Ja, maar my vraag aan u is, tussen die tydperk 07h30,

net na 07h30 toe u uitgegaan het tot O8hOO was daar geen

traanrook wat u geruik het nie? Traangas? — Vir die hele

tyd wat ek daar buite gestaan het, het ek dit nog nie goed

geruik of dit traangas was in my neus nie.

O sien, ek wil graag van u weet, waar het die traanrook

toe skielik 08h00 vandaan gekom? — Dit is wat my ook verbaas.

Dit is hoekom ek se dat dit met die wind gewaai het tot by

daardie punt. (30)

Ek/...
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Ek sal vir u verduidelik wat gebeur het daar. Is dit

nie so dat regoor u huis aan die oorkant van daardie pad is

daar h oop stuk veld nie? — Ja, daar is n oop stuk veld.

Nou wil ek dit aan u stel dat daarso naby waar die

huise in daardie gebied in daardie oop stuk van gebied 11

begin, daar het h polisievoertuig gestaan die oggend van

07h00 af? — Ek het dit nie opgelet nie en om 07h00 was ek

nog nie na buite toe nie.

Ek wil dit aan u stel dat toe u uitgekom het na buitekant

toe moes u daardie voertuig daar sien staan het? — Dit (10)

is verbasend as u se dat die polisievoertuig daar gestaan

het, want indien dit die geval is, hoe sou daardie seuns dan

die klippe in die pad gepak het of neergesit het terwyl die

polisievoertuig daarstaan?

Want ek wil dit aan u stel, die polisie se self ook die

seuns het daarso nie asblikdeksels nie,. maar die asblikke

self, die inhoud van die asblikke en klippe daar in die pad

begin pak? — Wat ek gesien het was die deksels en klippe.

En ek wil dit verder aan jou stel dat om 08h00 presies,

so asof dit h afgespreekte ding was, was die getuienis (20)

van die pollsiebeampte, het die mense uit die huise gekom en

aangesluit by hierdie jeugdiges en hulle het die polisie

met klippe gegooi daar? — Dit is ook h ding waaroor ek nie

kan getuig nie.

Is dit nie so nie dat u het self daaraan deelgeneem,

daarom dat u nou skielik hierdie dinge kan oor getuig nie?

— Nee, ek net geen deel gehad aan so iets nie en daar was

nie so iets gewees nie.

HOF : As die polisie in die oop veld staan oorkant u huis

en oorkant die motorhawe, is dit moontlik dat u horn nie (30)

sou/
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sou sien nie? Is daar enige versperrings op die oop veld? —

Daar is niks wat my uitsig belemmer het daar nie. Ek sou

dit gesien het indien daar enige voertuig was.
MNR. JACOBS :

Weet jy waar kom die traanrook toe O8hOO vandaan toe

hierdie aanval geloods is op die polisie, is daar traanrook

geskiet en rubberkoeels? — Nee, dit is nie my kennis van

die hele ding daar in die omgewing nie.

Is dit nie so nie, die asblikdeksels wat u van praat,

was deur die jeugdiges en die mense wat die polisie gegooi

het met klippe gebruik as ft skildveld of h skerm teen (10)

rubberkoeels? — Ek se dit het ek nie gesien nie. Ek weet

nou nie wat om daaroor te se as ek dit nie gesien het nie.

Maar hoe is dit moontlik dat u dit nie kon sien nie as

daardie dinge daar gebeur het? — U stelling is dat toe

hierdie jeugdiges, die seuns, die klippe daar neergesit het

waar hulle die pad versper het, het die polisievoertuig alreeds

daar gestaan. Wat my verbaas is dat hoe kon hulle dit gedoen

het terwyl die polisievoertuig daar staan.

Dit is nie wat my verbaas of wat jou verbaas het nie, ek

maak h stelling aan jou. Hoe is dit moontlik dan dat jy (20)

dit nie kon gesien het dat die dinge daar gebeur nie? —

Nee, dit is nie so nie.

En is dit nie so dat op n stadium daar het daardie mense

ook die busse gegooi en daar was mense in die busse en die

mense het uit die busse gepeul en gevlug? — Nee, indien

dit gebeur het, dan het dit gebeur waar ek nie kon sien nie.

HOF : " Kon u tot by die terminus sien? — Ja, ek kan so ver

sien.

MNR. JACOBS : Jy het vir ons gister vertel van busse wat

daar gestaan het- Het ek jou getuienis reg verstaan dat (30)

daar/...
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daar busse aan weerskante van daardie pad was? — Nie aan

weerskante nie.

HOF : Aan die oostekant van die pad? — Ja, aan gebied 11

se kant.

MNR. JACOBS : Want mnr. Raboroka se dat daar was ongeveer

vyf busse op die kant van die pad aan zone 12 se kant gepar-

keer? Dit is op bladsy 20 754. — Gebied 12 se kant het

hoegenaamd geen plek waar *n bus kon gestop het of geparkeer

het nie, want net buite die grensdraad wat aan die voorkant

van die huise is, is daar grasperke. Met die gevolg, (10)

selfs vir die voetgangers is daar n baie klein plekkie om op

te loop sonder om op die grasperk te wees. Dus kon daar

geen busse geparkeer word nie.

Nee, dit is nie wat dit kon gewees het of nie kon gewees

het nie, maar aan die kant van die pad aan zone 12 kant van

die pad was daar vyf busse geparkeer volgens mnr. Raboroka?

— Nee, dit is nie so nie. Daar is geen busse wat ek gesien

het wat aan daardie kant geparkeer was, dit wil se aan gebied

12 se kant nie.

Is jou getuienis dus as mnr. Raboroka vir hierdie hof (20)

kom se het dat daar was busse geparkeer, daar was skermutse-

linge met die polisie wat daar was tussen hierdie mense wat

daar was, swartmense en die polisie, dat daar gevuur was ...

dit is alles leuens wat hy vertel het hier in die hof? —

Ek ken nie die Raboroka nie. Ek wil my nie vereenselwig

met hom nie. Ek weet nie waar hy bly nie. Ek getuig oor

wat ek self gesien het en waarvan ek weet.

So maklik kom *n mens nie daarmee weg nie. Dit is n feit

dat wie mnr. Raboroka ook al was, dat hy het gese wat daar

gebeur het en jy se iets anders nou, dan met ander woorde (30)

dit/...



K1322.53 - 22 485 - SELLO

dit beteken nou hy het vir die hof h klomp leuens kom vertel

as hy iets anders se" as wat jy se?

HOF : Ek sal oordeel of hy leuens vertel het of nie. Dit is

nie vir hierdie getuie om vir my te vertel of hy leuens

vertel het of nie.

MR BIZOS : In any event, at the bottom of page 20 754 to

20 755 - I do not want to have an argument now. This

"skermutseling" took place apparently according to Mr Raboroka1

evidence in the first street in zone 11, but we will argue

the case in due course. (10)

MNR. JACOBS : Ek gaan ook nie nou verdere kommentaar daaroor

lewer nie. Ek los dit nou daar.

KOF : Ek is nie van plan om hier h skermutseling toe te laat

tussen die advokate nie. Anders sal ons van traanrook gebruik

moet maak.

MNR. JACOBS : Was daar ook as wat in die asdromme was in die

pad uitgegooi? — Nee, ek het dit nie gesien nie.

As daar asdromme was oor hierdie groot oppervlakte,

dit is "n redelik groot oppervlakte waar versperrings op aan-

gebring was. Is dit reg? — Dit was n heelwat groot stuk (20)

van die teervlak van die pad. Soos ek alreeds gese het omtrent

die vierde huis van my huis af het dit .begin in die rigting

van die busstop.

Het dit nie al begin voor jou huis in die rigting van

die BP garage nie?— Nee, dit het nie daar begin nie.

Wat het jy gedoen om te verhoed dat hierdie mense jou

asblik se deksel daar gaan verwyder? — Daar is geen omheining

by my perseel nie. So, daar is nie n grens tussen die straat

en my perseel nie. Toe ek uit die huis gekom het, was die

deksel nie meer daar nie. - (30)

HOF/...
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HOF : Staan u asblik aan die voorkant of aan die agterkant

van die huis? — Ons hou dit aan die voorkant. Myne is aan

die voorkant van die huis.

MNR. JACOBS : Voordat die busse nou die terminus verlaat het,

het u ... (Mr Bizos intervenes)

MR BI20S : The witness has been calling it a bus stop.

MNR. JACOBS : Goed, busstop. Die Fowler busstop of daardie

omgewing verlaat het, het jy enige rook gesien in die rigting

van die poskantoor en van gebied 13? — Ek kan nie gebied 13

sien vanwaar ek gestaan het nie. (10)

Maar in sy rigting, in die rigting van die poskantoor.

Jy het mos nou gekyk na die gebeure by Fowler bushaite en

is dit nie so nie as jy van jcu huis af in die rigting van

Fowler bushaite kyk is dit in die rigting van gebied 13 nie?

— Is dit nie gebied 11 daar in die rigting van die busstop

nie?

En ander kant gebied 11 in die rigting - as jy kyk kry

jy die busstop en kry jy gebied en dan kry jy gebied 13

bo? — 0, nou verstaan ek. Wat is u vraag?

Is dit reg so, kyk, as h mens daar by jou huis staan (20)

dan kyk n mens na die busstop toe, gebied 11 verby en dan

bo sal jy gebied 13 kry. Is dit reg? — Ja, dit is reg.

En gebied 13 is daar naby die poskantoor? — Ja.

Het jy geen rook in daardie gesien ontstaan terwyl hierdie

gebeure nog daar plaasgevind het nie? —

HOF : Die vraag was voordat die busse Fowler se bushaite

verlaat het, is daar rook gesien in die rigting van die

poskantoor en in die rigting van gebied 13? — Nee, ek het

dit nie opgelet nie.

MNR. JACOBS : Jy sien, ek wil dit aan u stel dat mnr. .(30)

Raboroka/...
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Raboroka het hier vir die hof vertel dat terwyl hulle hier

nog observasie gehou het by die gebeure naby Fowler se bus-

halte, het hy ook daar h digte rookkolom bo gesien wat ontstaan

het in gebied 13 by die munis ipale kantore daar en hulle het

gegaan om n ondersoek daarna in te stel? — Ek weet nie

daarvan nie, want volgens die stelling het hy heen en weer

gery of beweeg. Ek het by een punt gestaan. Met die gevolg

is daar is sekere dinge wat ek nie in staat was om te sien

vanwaar ek gestaan het nie.

Wie het die stelling gemaak dat hy het heen en weer (10)

gery? — Maar u stelling is hulle het op *n stadium weggegaan

om te gaan sien wat gebeur daar.

My stelling aan jou was baie duidelik, terwyl hy observa-

sie gehou het hier by die gebeure by Fowler garage. Ek het

nooit gepraat van weg ry of heen en weer gery nie? As ek

net die verwysing vir die hof kan gee. Dit is op bladsy 20 755

van mnr. Raboroka se getuienis.

HOF : Het u n antwoord? — h Persoon wat by die busstop staan

kan beter sien in gebied 13 en as ek by my huis staan waar

ek gestaan het, kan ek nie beter sien as daardie persoon wat (20)

in gebied 13 plaasvind nie.

HOF VERDAAG. HOF HERVAT.

ROBERT ANDREW LESEANE SELLO, nog onder eed

VERDERE KRUISONDERVRAGING DEUR MNR. JACOBS : Mnr. Sello, ek

wil dit ook aan u stel dat die polisie het daardie toneel

verlaat nie saam met die busse nie, maar het die toneel verlaat

en het in gebied 12 ingegaan omdat daar ook h groot rookkolom

in gebied 12 ontstaan het by die munisipale kantore. — Dit

is die polisie wat saam met die busse daar weg was in die

rigting van die poskantoor. (30)

Het/...
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Het jy die rookkolom daar in gebied 12 gesien daar agter

in die gebied in by die munisipale kantore? — Dit was om en

by tussen 13hO0 en 14h00 waar ek bewus geword het van die

rook orals in die gebiede.

Maar ek praat nie nou van daardie tyd nie. Ek praat van

op hierdie stadium die oggend? — Ek sal nie daarvan weet of

daar enige rook was in gebied 12 nie. Wat ek wel van weet

is dat die polisie saam met die busse daar weg is.

Jy sien, ek wil dit net ook aan u stel dat mnr. Raboroka

het vir die hof gese dat daardie straat was versper gewees(lO)

deur as wat orals op die pad gegooi was, deur stene wat op

die pad gegooi was en dan asblikke wat op die pad gegooi was.

Dit was ongeveer om 08h55 toe hy ... (Hof kom tussenbei)

HOF : Was dit stene of klippe? Het hy Engels gepraat?

MNR. JACOBS : Bricks. — Die versperrings was daar gewees

gemaak van kiippe en "dustbin lids" wat later verwyder was.

Dit is wat ek gesien het.

Kom ons gaan dan net h bietjie aan met u getuienis.

U se dat u het h gesingery gehoor en toe het u uitgegaan?

— Ja, dit is so. " (20)

Tot waar het u daar buitekant u huis gegaan? — Op my

voortuin.

Was dit by die deur of was dit buitekant jou perseel

gewees in die straat? — Op my grasperk aan die voorkant het

ek gestaan.

En waar u daar gestaan het kon u as u na links kyk,

in daardie straat heeltemal aan weerskante kyk en as u regs

kyk ook heeltemal aan weerskante? — Ja.

En van daar af waar u daar gestaan het, het u later dan

weer teruggegaan in die huis in? U is nie verder uit na (30)

die/...
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die straat toe nie? — Ek het in die huis in teruggekeer.

Ek was nie straat toe nie.

Die groep wat nou aangekom het, het hulle gekom vanaf

die rigting van Masenkeng? — Ek sal nie kan se presies van

watter rigting af nie, maar vir my het dit voorgekom of hulle

van gebied 7 se rigting af gekom het.

MR BIZOS : It is not clear to us which group is being

referred to. I do not know whether it is clear to your lord-

ship.

COURT : No, but does it matter much, because you led evidence (10

w of a group coming from that direction?

MR BIZOS : Yes, but in the context it was clear what the

witness was referring to.

COURT : No doubt it will become clear soon.

MNR. JACOBS : Ek neem aan die groep waarvan u praat is die

een wat u gehoor het waar die mense gesing het? Ek weet nie

watter groep is die nie? — Ja, die mense wat deelgeneem het

aan die optog.

Kyk, laat ons nou duidelikheid kry. Ons weet nou van -

Q jy het gepraat van twee groepe wat "n optog gehad het. pie (20) •

groep wat u gehoor het wat gesing het en toe uitgegaan het

van watter kant af het hulle gekom? — Hulle het van gebied

7 se rigting af gekom.

Hierdie groep wat van gebied 7 se rigting af gekom het,

hoeveel plakkate het u opgemerk in daardie groep? — Vier of

K1323 ses.

Is dit al wat daar was, net vier of ses? — Die mense

heel voor in hierdie optog is die enigste mense wat die

plakkate gedra het. Verder na agter toe was daar niemand

gewees wat h plakkaat gedra het nie. (30)

Maar/...



K1323.00 - 22 490 - SELLO

Maar u se daar was net vier of ses plakkate gewees? —

Ja, ek se daar was vier of ses daar voor waar hulle die

plakkate gedra het.

In werklikheid was dit baie min plakkate, ne? — Ja,

dit was min gewees.

Jy sien, hoekom ek vir jou vra is, die getuienis was

gewees dat toe hulle die plakkate gemaak het was dit baie

meer as vier of ses gewees. Dit was nou verkeerd?

HOF : U is nou so vaag. Gee die getuie darem nou h idee

wat die getuienis is. (10)

MNR. JACOBS : Daar was ongeveer vyftien gemaak. — Met die

maak van die plakkate?

Ja? — Ek sal nie daaromtrent kommentaar kan lewer nie.

Ek praat net van dit wat ek gesien het-wat hulle daar gedra

het. Dit is die skatting wat ek gegee het.

Die plakkate wat hulle gedra het, was hulle in die lug

gedra of het die mense hulle sommer net voor hulle bors gedra?

— Hulle het dit hoog gehou.

Was daar enige baniere gewees ook? Weet jy wat is n

banier? — nee. (20)

"n Vlag, n lap wat gemaak is waar mense dit aan die kante

dra met stokke? — Nee, dit het ek nie gesien nie.

Hierdie plakkate, was hulle gedra deur jongmense? —

Nee, dit was gedra deur mense van ouderdomme ouer as ek.

HOF : Het u gese hoe oud u is? Ek dink u het? — Ek is

34 jaar oud.

MNR. JACOBS : En as enigiemand anders hier in die hof sou

getuig het dat dit jongmense was wat die plakkate gedra

het, dan was dit eintlik ook nie die waarheid nie? — Ja, dit

is so. (30)

Het/...
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Het jy al die plakkate gelees of net party? — Ek het

net party van hulle gelees.

Jy kan nie vir die hof se wat staan op al die plakkate

daar nie? — Ek weet nie wat h plakkaat is nie, maar laat

ek vir u so se. Groot kartondose was gebruik om op te skryf.

Maar hulle het jy nie almal gelees nie, so jy kan nie

se wat staan op al die plakkate wat daar was nie? — Ja, ek

sal nie kan se wat geskryf was op al die plakkate wat ek

gesien het nie, want daardie mense wat aan die ander kant

geloop het, was af en toe weggedraai van my af. (10)

Hierdie optog, soos hy aangekom het, voor die plakkaat-

draers, het hulle leiers gehad wat hierdie optog gelei het?

— Net die mense wat die plakkate gedra het was sigbaar.

Onmiddellik na die plakkaatdraers was dan die optog se mense.

Het jy van hierdie mense wat voor aan hierdie optog

geloop het herken? — Nee, ek het niemand geken nie.

Ken jy h persoon met die naam van Esau Raditsela? —

Nee, ek kan hom nie.

Hy was die vise-voorsitter van die VCA? Het jy dit nie

geweet nie? — Nee, ek het dit nie geweet nie. (20)

Weet jy hoe lyk UDF of COSAS T-hemde? — Ek ken UDF

T-hemde, nie COSAS s'n nie.

In hierdie optog aan die voorpunt by die plakkaatdraers

was daar enige mense met T-hemde gewees? — Nee, daar was

niemand met n T-hemp aan nie.

En in die optog self? — Daar was niemand met h T-hemp

in die optog nie.

Jy sien, ek wil dit aan u stel u kan nie eers vir die hof

se of dit so is of nie? — Ek het vir die eerste keer bewus

geword hoe lyk h COSAS T-hemp na die onluste. .h UDF T-hemp(30)

het/...
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het ek geken van daardie tyd af. Dit wil se in daardie tyd

het ek dit al geken en ek s^ in hierdie optog was daar nie

T-hemde gewees nie.

Ek wil dit aan u stel dat hierdie optog was nie mense

wat in enkel gelid agter mekaar geloop het nie, maar daar

was rye mense wat agter mekaar geloop het? — My getuienis

is die mense heel voor, dit is die plakkaatdraers, was die

enigste persone wat in h ry was op hierdie optog. Die res

agter hulle aan wat die optog gevorm het, was net daar

gewees, maar nie in rye nie. Hulle Vas nie in rye opgestel(lO)

nie.

So, hulle was sommer so h hele deurmekaar bont spul

wat die hele padoppervlakte gedek het? — Hulle was net

bymekaar gewees. Hulle was nie in rye opgestel nie.

Jy sien, dan wil ek dit aan u stel, as dit die geval

was en hierdie optog was seker omtrent vyfhonderd meter lank

of langer? — Ek is nie so goed met afmetings nie. Ek sal

dus nie vir die hof kan se hoe ver vyfhonderd meter geskat

kan word nie.

Dit was n baie lang optog? — Dit was h lang optog, ja.(20)

U sien, dan wil ek dit aan u stel, dit was vir u on-

moontlik, as daardie mense soos u se in so h lang optog

wat die breedte van die pad het - laat ons net duidelikheid

kry of u saamstem dearmee. Hierdie optog soos die mense

so deurmekaar geloop het, het hulle die hele breedte van die

teeroppervlakte van daardie pad gedek? — Ja, in die middel

van die straat, dit wil sd op die teeroppervlakte van die

straat was hulle.

Maar u antwoord nou nie. Ek weet nie wat beteken u

antwoord nie. Het hulle die hele teeroppervlakte gedek (30)

soos/-..
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soos hulle geloop het? — Ja.

Jy sien, dan wil ek dit aan u stel, dit is onmoontlik

vir u om te kan se wat was die kleredrag van die mense wat

in die middel van die optog was of aan die ander kant weg

van u af was? — Ek kon die meeste van die mense sien daar

wat in gewone kleredrag gekleed was.

Die meeste van die mense naaste aan u kon u moontlik

gesien het, maar nie in die middel en aan die ander kante

nie? — Wat aan die ander kant was, ja, kon ek nie gesien

het nie, maar wat heel voor was en selfs die wat aan my (10)

kant van die straat was en ook in die middel was, kon ek sien.

En ek wil dit verder aan u stel dat u kon nie skat op

daardie stadium dat hierdie mense wat almai in daardie

optog is, dat so "n groot persentasie van hulle se ouderdomme

kon u skat nie? — Ek kon dit sien.

Want ek wil dit aan u stel daar was heelwat jong mense

in daardie optog gewees? — As ek moet skat omtrent h derde

of h kwart van die optog was die jong mense gewees. Dit wil

se h drie-kwart was die oumense gewees.

Het u enige T-hemde in daardie optog gesien? — Ek het(20)

geen T-hemde daar gesien nie. Daar was geen T-hemde nie.

U sien, hoekom ek dit vir u vra is, want dit was vir

my baie eienaardig toe u u getuienis-in-hoof gegee het

waarom het u dan vir mnr. Bizos gevra watter tipe Trhemde

hy na verwys toe hy vir jou gevra het omtrent T-hemde? —

Daar is verskillende tipe T-hemde. Daar is "n soort van n

T-hemp wat h mens kan aantrek as hy gholf gaan speel. Daar

is 'n soort van n T-hemp wat h mens kan aantrek by sekere

geleenthede. Dit is eintlik wat ek wil verstaan.

HOF : Wat verstaan u onder b T-hemp? Hoe lyk hy? — Op ..(30)

die/...
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die huidige oomblik dra ek kennis van twee tipe T-hemde. Ek

het self T-hemde wat ek dra by die huis. Dit is die een

soort en dan het ek die soort wat die organisasies gebruik

vir die doel van die organisasie.

Ja, maar nou weet ek nog nie hoe lyk Yi T-hemp nie? —

My T-hemde kan ek so beskryf. Dit het h kort mou met h kraag

en so half oop vanaf die nek met knope. Dan kry h raens h

ander tipe T-hemp wat hulle se is T-hemde wat vir my meer

lyk na h vest. Dit is sonder h kraag met h opening voor

ook met kort moue. (10)

MNR. JACOBS : Het u enige besondere belang gehad in die

ouderdoms - die mense se ouderdomme wat in hierdie optog

deelgeneem het? — Die meeste van die mense in hierdie optog

was oumense gewees.

U het ook vir die hof gemeld van !n groep wat van die

poskantoor se kant af gekom het van die teenoorgestelde kant.

— Ja.

Wat het u aandag spesifiek op hulle gevestig? Wanneer

het u hulle opgemerk? — Dit was as gevolg van die verminde-

ring van spoed deur die optog wat my genoodsaak het dat ek(20)

opkyk om te sien wat die rede was en toe gesien het dat daar

n ander klomp mense is wat aangekom het in die teenoorge-

stelde rigting.

So, toe u hulle opgemerk het was hierdie mars wat van

gebied 7 se kant af gekom het se voorpunt alreeds verby jou

huis gewees?

HOF : Ek sal dit in die lig van die beskrywing van die getuie

hoegenaamd nie h mars noem nie. Daar was geen gelid hoegenaamd

nie.

MNR. JACOBS : Dit is maar die mag van die gewoonte. Die (30)

opmars/...
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opmars. Ek weet nie hoe moet ek dit noem nie.

HOF : h Optog is beter.

MNR. JACOBS : Die voorpunt was alreeds verby julle huis

gewees? — Ja, hulle was al verby gewees. Dit is eintlik

die wat agter hulle was wat begin het om stadig te loop wat

my geinaak het dat ek opkyk.

Toe jy nou opkyk, het jy gesien of die voorpunt van

hierdie mars tot stilstand gekom het - hierdie optog, ekskuus?

— Ja, hulle het alreeds gestop. Toe ek verder opgekyk het

sien ek dat daar h ander klomp mense is wat aankom in die(10)

teenoorgestelde rigting.

Waar het die voorpunt van hierdie optog gestop toe jy

nou gekyk het? — Hulle was alreeds by die busstop, ongeveer

by die einde van die busstop as h mens dit verbygaan.

En het hulle daar gestop om vir die mense wat van voor

af aankom te wag? — Hulle het gestop net voor hulle bymekaar

was, dit wil se mekaar presies ontmoet het, maar naby mekaar.

Die voorpunt van die opmars wat gekom het was dan ook

naby die busstop gewees op daardie stadium? — Ja, hulle

was by die bushalte gewees. (20)

U het vir die hof gese hierdie mense wat van voor af van

die poskantoor se kant af gekom het, was ook n mars gewees

en u het gese omdat hulle ook plakkate gehad het? — Ja.

Hoeveel mense was in daardie groep gewees ongeveer wat

van voor af van die poskantoor se kant af gekom het? — Ek

sal nie met sekerheid kan se hoeveel hulle was nie, want

as n mens in die rigting van die busstop kyk, dit wil se

die rigting waarvandaan hulle gekom het, dan maak daardie

pad so n draai daar. Van die mense het nog nie uit daardie

draai gekom nie. Ek kan nie se nie, want my uitsig was (30)

belemmer/...
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belemmer omdat hulle nog in die draai was.

Die lengte van hierdie ander mars dan ora dit so te stel

was vanaf die busstop. Fowler se busstop terug in die pad

verby die kurwe daar in die interseksie en nog verder aan in

daardie pad terug na die poskantoor toe? — Om by daardie

draai te kom was daar geen aanduiding vir my gewees om vir

die hof te kan se dat al die mense nou om die hoek-gekom

het daar nie, want dit was net mense wat om daardie draai

gekom het en waar daar geen aanduiding is dat hulle nou

almal uitgekom het uit die draai uit of dat daar nog mense (10)

was wat om die draai was.

Ja, maar kyk, jy kyk terug vanaf jou huis waar jy staan

voor jou huis en jy sien daardie optog wat van die poskantoor

... (Hof kom tussenbei)

HOF : Mnr. Jacobs, waarmee is u nou besig? Die getuie het

vir u vertel dat hulle gestrek het tot verby die draai, toe

kon hy hulle nie meer sien nie. Is u nou besig om weer

deur dieselfde paadjie te gaan?

MNR. JACOBS : Nee, dit sal belangrik wees vir die volgende

aspek wat in sy getuienis dan behandel sal word. (20)

HOF : Dan moet u maar by die volgende aspek kom.

MNR. JACOBS : Daardie optog, was hulle ook die breedte van

die teeroppervlakte so opgestel of soos hulle aanbeweeg het

dat hulle die teeroppervlakte se breedte gedek het? — Ja.

Hoe het die twee groepe gemeng toe? Het hulle net

soos hulle daar gestaan het omgedraai en het die voorpunt

wat - die agterpunt wat jy nie kon sien nie toe die voorpunt

geword? — Al wat ek weet is dat die twee voorpunte ontmoet

het en dit het nie lank geduur dat hulle daar gestop het nie.

n Rukkie na hulle ontmoet het, het hulle..toe verder (30)

aangestap/...
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aangestap.

Maar u staan tog en kyk daarso. As u getuienis die

waarheid is dat u daar gestaan het en kyk het, dan moes u

tog gesien het dat hulle draai net om en nou gaan hulle weer

aan? — As ek reg verstaan behoort dit so te gewees het, want

die mense het net vorentoe gegaan.

Ek vra nie vir jou wat dit behoort te wees nie. Ek

vra vir jou wat het jy gesien? — Ek het gesien dat hulle

omgedraai het en geloop het.

HOF : As ek die prentjie reg het kom die twee bymekaar (10)

•naby die ander kant van Fowler se bushalte? — Ja.

Op daardie stadium strek die nuwe optog terug tot verby

die draai, hoe ver kan u nie sien nie? — Ja.

Se u dat daardie nuwe optog het toe in hulle spoor

omgedraai en toe ook teruggegaan? — Dit is wat ek se.

MNR. JACOBS : Wat het van die plakkaatdraers geword van

hierdie mense wat in die optog was wat van gebied 7 se rigting

af gekom het, wat die voorpunt gevorm net van daardie optog?

— Kyk, ek se dit is wat gebeur het wat ek kon sien daar,

maar nie ver van daardie punt af nie, waar hulle ontmoet het,(20)

is die draai en om die draai kan ek nie sien nie. So, wat

verder gebeur het na hulle om die draai gekom het kan ek nie

oor getuig nie, want ek het nie gesien nie.

Jy sien, ek wil van u weet - ek het nie dit vir u gevra

nie. Ek vra wat het van hierdie voorpunt geword wat u blyk-

baar wel gesien het - wat het van die plakkaatdraers geword

wat voor aan hierdie optog was wat van gebied 7 se kant af

gekom het? —

HOF : Met ander woorde, van die ou optog?

MNR. JACOBS :_ Van die ou optog? —_Hulle het saam gestap.(30)

Na/...
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Na hulle mekaar daar ontmoet het en die gedraai het, het hulle

voortgestap.

Het hulle daar op hulle selfde plek gebly? — Dit is wat

ek vir die hof se. Ek kan nie daaroor getuig nie. Hier is

die mense nou naby hierdie draai waar hulle begin wegloop.

Ek kan nie se of hulle nou na hulle om die draai gekom het

die posisies verander het om weer aan die voorpunt te wees

of wat van hulle geword het nie. Dit kan ek nie se nie.

Maar u kon mos gesien het toe hulle nou weer begin loop

dat daar bly die plakkaatdraers nou aan die agterpunt van (10)

die nuwe groep wat voor aangesluit het? — Ek se ek het gesien

toe die twee ontmoet het en dit was naby die draai. Hulle

is weg in die rigting van die draai. Hulle het daar verdwyn

om die draai. Ek kan nou nie vir die hof se wat gebeur het

in die tussentyd nie.

U se hulle verdwyn om die draai. Is dit h skerp draai

hierdie wat jy van praat? — Dit is n skerp draai, want ek

sal u se, al kan ek by my perseel uitkom en op die sypaadjie

staan voor my huis, sal ek nogtans nie kan sien wat om daardie

draai gebeur nie. (20)

So, is dit h 90° soos die hoek van n straat se draai of

. . . (Hof kom tussenbei)

HOF : Watter sin het dit nou. Ons sit met n kaart wat vir

ons wys watter graad dit is.

MNR. JACOBS : Dit gaan met alle respek oor sy geloofwaardig-

heid.

HOF : Die getuie woon daar. Hy gaan nie vir ons vertel dat

die ding h vreeslike skerp draai het in die sin van wat u

skerp verstaan nie. Klaarblyklik is hier *n miverstand. Hy

bedoel met skerp dat jy nie om- horn kan kyk nie. Dit help (30)

nie/...
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nie om met hierdie soort van ding aan te gaan nie. Ons weet

mos hoe lyk die draai. As u kyk op die kaart sal u sien as

"n mens by sy huis staan kan jy nie om die draai kyk nie.

Nou watter sin het die kruisverhoor dan?

MNR. JACOBS : Toe u die rook gesien het in die rigting van

watugese het anderkant die bushalte, het u mense gesien op

daardie interseksie op daardie hoek daar waar die steeg

begin? — Daar was mense wat daar gestaan het in die omgewing

van die busstop na my kant toe. Orals in daardie omgewing.

Ek het nie spesifiek opgelet wat die steeg betref nie. (10)

U sien, ek wil aan u st'el dat hierdie optog, soos u dit

noem, wat aangesluit het en wat nou so ver verby gestrek het,

is ft onwaarheid wat u vir die hof vertel? — Dit is die

waarheid,

Wat gebeur het is toe hierdie optog wat gekom het vanaf

gebied 7 se kant af se voorpunt die interseksie daar genader

het en die steeg genader het, het mense uit die steeg gekom

na die voorpunt van hierdie optog toe en die voorpunt is in

daardie steeg in? En dat Caeser Motjeane se huis is aan die

brand gesteek eers nadat die voorpunt van hierdie optog (20)

daar in is? — Dit is nie so nie. Volgens my waarneming

het ek die mense gesien dat hulle met die teerpad af gekom

het vanaf die rigting van die poskantoor.

Ek gaan nou net verder na die laaste aspek toe, toe u

nou gegaan het na die huis van Caeser Motjeane die middag

was die huis gebrand gewees? — Ja, dit was alreeds gebrand.

HOF : Het hy nog gerook? — Ja, maar baie swak, nie sterk

rook wat hoog getrek het nie.

MNR. JACOBS : En die lyk wat u daar gekry het, het dit

direk voor Caeser se huis gele? — Ek is nie meer seker (30)

van/...
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van Caeser Motjeane se huis of dit die derde of die vierde

huis is vanaf die steeg nie, maar dit was- die lyk was voor

die huis gewees net voor h mens by Caeser Motjeane se huis

kom as jy vanaf die rigting van die steeg gekom het.

Was daar enige voertuie wat gebrand was? — Nee, ek

het dit nie opgelet nie.

HOF : Die huis wat u gesien het gebrand is, het sy dak

inmekaar getuimel? — Nee.

MNR. JACOBS : Die tweede lyk wat u gekry het, was dit in die

perseel regoor Caeser s'n? — Iewers in h perseel by die (10)

persele wat oorkant die straat is in die teenoorgestelde

rigting van Caeser se huis. Dit is nie direk nie. Ek kan nie

se nie, maar iewers in daardie huis.

Jy sien, dit is wat jy in jou getuienis gese het in die

huis oorkant Caeser s'n, die gebrande een van Caeser, het jy

h lyk gekry. Waar het die lyk gele? In die perseel voor?

— Die oorkant wat ek gebruik het was in die algeraeen. Een

van die persele by die huise wat aan die oorkant van die straat

was wat aan die teenoorgestelde rigting van Caeser se huis

front. (20)

Waar het die lyk gele? Aan die voorkant van die huis,

langs die huis, op die stoep van die huis? — Meer na agter

toe, nie aan die voorkant nie.

HOF : Aan die agterkant van die huis of aan die kant van die

huis? — Meer aan die kant, dit wil se as h mens in die

perseel ingaan met die motorhek of binne-in die perseel gaan

na die agterplaas toe, in daardie lyn net verby die kombuis

was die lyk gewees.

MNR. JACOBS : Wat se u daarvan as ek dit aan u stel dat

die lyk van Caeser was vier persele verwyder vanaf Caeser (30)
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sfn, regoor Caeser s'n?

HOF : Dit klop natuurlik nie. As hy vier persele verwyder

is maar hy is regoor. U bedoel van die perseel oorkant die

straat vier huise na die kant toe?

MNR. JACOBS : Na die kant toe, ja. — Ek se by een van die

persele van die huise wat aan die teenoorgestelde kant is

as Caeser se huis, was daardie lyk gewees. Watter een presies

kan ek nie se nie.

Kan u onthou, die ander persoon se lyk, het hy buitekant

in die straat gele of het hy ook in n perseel gele? — <10)

By die hek.

Buitekant of binnekant? — Die hek van die perseel waar

die lyk gele het was nie heeltemal oop gewees nie, maar ook

nie toe nie. Die lyk was omtrent in hierdie opening tussen

die twee pale en waar die posisie van die hek was. Dit was

nie heeltemal buitekant nie, ook nie heeltemal binne-in nie.

Is dit reg dat die lyk van Caeser Motjeane wat jy gesien

het, het in die agterplaas gele van daardie perseel en dit

het op h mat gele. Stem jy saam? — Nee, ek het nie opgelet

of daar enige mat was nie. Ek het net na die lyk gekyk. (20)

Het jy tot by die lyk gegaan of het jy van n distansie

af gekyk? — Ek het dit van n distansie gesien, byvoorbeeld

vanwaar ek staan in die getuiebank tot by daardie muur.

HOF : Vyf meter.

MNR. JACOBS : En is dit reg dat die plakkaat - daar het op

daardie stadium "n plakkaat bo-oor Caeser gele? — Ja, daar

was n plakkaat gewees.

En die plakkaat se kante was omgevou gewees? — Ek het

dit nie opgelet of dit omgevou was nie.

Kante waarop geskryf was, was omgevou. Is dit reg? (30)

Die/...
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Die kante waarop geskryf was? Ek verstaan nie die vraag

nie.

Die rande waarop geskryf, was omgevou gewees?

HOF : Bedoel u nou heeltemal teruggevou of net met n hoek

gevou?

MNR. JACOBS : Met h hoek gevou? — Al wat ek onthou is dat

daar fc plakkaat was op hierdie lyk van die persoon. Of dit

aan die een kant of albei kante gevou was het ek nie opgelet

nie.

En ek wil dit net aan u stel dat wat op hierdie plakkaat (10)

geskryf gestaan het was "Assassinate the sell-out, Asinamali"

en "Away with rents"? — Dit is nie so nie. Dit is nie wat

ek gesien het nie.

Maar jy het nie die hele piakkaat gelees nie. Jy het

nie eers belang gestel om te kyk of die hele plakkaat voor

jou is nie? — Wat ek gesien het is die volgende. Heel bo

was dit geskryf "Asinamali." Onder dit was daar geskryf

"Away with high rents."

En die kante was nie eers opgemerk het nie hoe hulle gevou

was nie, kon daar iets anders gewees het wat jy ook nie (20)

gesien het nie?. — Ek het nie gesien of hierdie plakkaat.

opgevou was nie. Ek het net gesien daar is *n plakkaat op

*n lyk en ek sien dit in hierdie voorkoms wat ek nou net

beskryf het en aanvaar dit is ti plakkaat wat so staan.

Het jy onlangs h foto gesien van hierdie plakkaat? —

Nee, ek het nie.

Of \i foto van die lyk met die plakkaat oor? — Ek het

dit nog nie gesien nie.

HERONDERVRAGING DEUR MNR. BIZOS : Die hospitaal waar jou

vrou werksaam is, is dit h hospitaal waarin die inwoners (30)

van/...
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van Sebokeng of enige ander deel van Lekoa die reg het om

mediese hulp daar te gaan soek of nie? — Dit is fc hospitaal

vir mediese behandeling wat vir die werkers bedoel is.

HOF ; En gesinne, neem ek aan? — Nee.

Nie hulle gesinne nie? Kan hulle vrouens nie daarnatoe

gaan nie? — Nee.

MNR. BIZOS : Toe die optog van zone 7 se kant na die rigting

van u huis besig was om op te kom, was daar nog die reuk

van traangas in die .lug of nie? — Nee, h mens kon dit nie

meer ruik nie. (10)

GEEN VERDERE VRAE.

MR. YACOOB : The next witness is from Kroonstad. He is

Joseph Masheme Makoatsane. He will speak in Sotho.

JOSEPH MASHEME MAKOATSANE, d.s.s. (Through interpreter)

EXAMINATION BY MR YACOOB : Mr Makoatsane, how old are you?

— 70 Years.

Where do you live? — I live in Maokeng.

What is your address in Maokeng? — 218 Seeisoville.

Do you live near any school? — Yes, Kananelo School.

Do you know whether it is a primary school or a high (20)

school? — It is a high school.

And is it possible for you to see the school from your

house? — Yes, it is quite near.

Do you remember a day some years ago when trouble

started at Maokeng, particularly at the schools? — Yes, I

do remember that.

Can you remember what year that was? — It was in 1985.

Can you remember what year of the month this was? — In

February.

Is/...
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Is it possible for you to remember the exact date or not?

— It was on the 11th.

What day of the week was this? — I- do not quite remember.

I am not sure whether it was a Monday, but I think it was a

Monday.

.Were you working at that stage? — No, I was not working

because we just had some rains and after a rain we cannot do

our work at my place of employment.

COURT : What was your work? — A brickyard, we make bricks.

MR. YACOOB : And where was this-brickyard situated that (10)

you worked at? — It is quite a distance from where I live,

but it is in the old township.

So, you did not come to work on that morning, the morning

that trouble started? — It was before I had gone to work

during that time.

Did anything unusual happen then before you had gone

to work and while you were still at home? — There was some

noise which I heard from children.

Did it sound like a lot of children or just a few of

them? — It sounded like many children. (20)

What did you do when you heard this noise? — I went out

to investigate as to what was happening.

And what did you see when you went outside? — I noticed

children from Bodibeng School going past in the direction

of Kananelo School.

Did you see this while you were still within your yard

or did you have to move away from your house some distance

before you saw this? — I went out of my yard and stood some

distance away from it.

From the point at which you were standing, could you(30)

see/...
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see the Kananelo School or not? — Yes, I can see that.

Was anything happening at Kananelo School while you began

to have a look? — I noticed children standing in a group at

the gate.

These children that you saw moving towards Kananelo,

were they quiet or what was the position? — They were

singing.

Could you hear what, they were singing? Could you make

out from that distance? — No, I could not.

What happened to these children who were approaching(10)

Kananelo? What did they do?

COURT : Just a moment. Do I have it correct that the Bodibeng

children were passing your house? — Not immediately passing

at my house. They were walking in the direction of Kananelo

a distance away from my house.

So, they were not in your street? — The position is this.

I live in a street which is a tarred street. My house is

facing that street as my front street and when I heard this

noise, it was during the time that the children from Bodibeng

were going across that main street at which I live in the (20)

direction of Kananelo.

MR YACOOB : What happened? You saw these children moving

towards Kananelo. Can you please take up the story from there?

— What I noticed next, after the Bodibeng children were at

the gate of Kananelo, the Kananelo children then joined

them, meaning that they came from inside the school premises

to join them.

Was the joining process completed from what you saw?

— Yes, after that they proceeded moving. After having

moved for some distance, the police vehicles then appeared. (30)

COURT/-..
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COURT : Did the Bodibeng children continue in the same

direction or did they turn around and go in a different

direction? — They turned going back.

On their tracks? — Yes.

MR YACOOB : Carry on, you said some police vehicles approached

What happened then? — When the police vehicles emerged, the

police got off the vehicles and started shooting teargas,

which resulted in the children dispersing, running into,

different directions.

KRUISONDERVRAGING DEUR MNR. JACOBS : As u voor u huis (10)

staan in die teerstraat wat voor die huis verby loop wat u

vir die hof beskryf het en u kyk met die teerstraat langs,

kyk u dan na die skool toe as jy na die een kant toe kyk?

— Daar is nie huise daar nie. Dit is net die skool in daardie

opening.

HOF : Grens een kant van die skoolperseel aan die teerstraat?

— Ja, die een kant van die skool grens aan die teerstraat.

Maar die ingang van die skool is nie aan die teerstraat

nie, maar is aan die grondstraat? — Ja, jy kan opgaan met

die teerstraat tot om en by by n straat waar jy nou weer (20)

gaan afdraai in "n grondpad om by die hek van die skool te kom.

Ek het die prentjie. En die polisie het met die teer-

straat aangekom? — Ja, die polisie het met die teerstraat

gery om die skool om by die ander kant uit te kom.

MNR. JACOBS : Die prentjie is nog nie heeltemal duidelik

vir my nie. Beteken dit dat die ingang vaji die skool waar

jy ingaan - die skoolgebou is tussen jou huis en die ingang?

— Nee, ek is duskant en die ingang van die skool is ander-

kant.

So, die skoolgebou self is tussen jou en die ingang? (30)

Nee/...
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— Nee, maar die posisie is so. Van my huis af loop ek op

met die teerstraat tot by die laaste hoekhuis van Phomolong.

Dan moet ek daar indraai met h grondstraat. Met daardie

straat af sal ek by die ingang van die skool kom.

HOF : Wat die advokaat wil weet is, as h mens by jou huis

staan, kan jy die skoolgebou sien, neem ek aan? Die gebou?

— Ja, dit kan ek sien.

Wat hy verder wil weet is, kan jy ook die hek sien of

is die skoolgebou tussen jou en die hek in? — Ek kan nie

die ingang van die skool sien nie, want my uitsig is (10)

belemmer deur die gebou van die skool.

MNR. JACOBS : As dit die geval is, wil ek dit vir u stel

dat u kon nie gesien het dat daar wag kinders by die skoolhek

en dat groepe daar aansluit bymekaar nie? — As ek by my

huis is, al kan ek nie presies sien waar die ingang gelee is

van my huis af, weet ek dat die ingang daar is, kon ek nog

die ander klomp kinders sien wat daar staan by die.hek. Dat

daardie kinders staan in die omgewing van die hek.

HOF VERDAAG. HOF HERVAT.

324 JOSEPH MASHEME MAKOATSANE, nog onder eed (20)

VERDERE KRUISONDERVRAGING DEUR MNR. JACOBS : Meneer, ek wil

net h paar aspekte duidelik kry wat ek nie verstaan in u

getuienis nie. As u voor u deur staan by die hekkie en u"

kyk na die straat toe, is hierdie Kananelo Skool aan jou

linkerkant of aan jou regterkant? — As ek nou by my hek

staan, is die skool net voor my. Ek kyk in die rigting van

die skool.

Die kinders wat jy gese het wat die straat gekruis het,

was hulle aan jou, soos jy kyk na die skool, linkerkant of

aan jou regterkant waar hulle hierdie teerstraat wat voor (30)

jou huis verby? — Aan my regterhand se kant.

U/...
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U het ges§ die polisie het aangekom. Het die polisie

met hierdie teerstraat die eerste keer toe jy hulle gesien

het aangekom daardie oggend? Dit is die teerstraat wat voor

jou huis verby loop? — Daar is h teerpad, nie die een wat

voor my huis verbygaan nie. Dit is h ander teerpad wat

hierdie een kruis aan die ander kant. Hulle het daardie

teerpad gebruik om om die skool te -kom.

So, hulle het nie afgery agter die kinders aan nie,

maar hulle het. die kinders van voor af genader? — Die

voertuie het op die volgende raanier daar gekom. Een van (10)

W die voertuie het om die skool gery om aan die voorkant te

kom by die kinders en die ander een het agter die kinders

aangery gekom, want dit het dieselfde rigting as die kinders

gevolg.

So, die een wat agter die kinders gery het, het ook oor

hierdie teerstraat gegaan soos die kinders, die teerstraat

wat voor jou huis verby loop? — Net een voertuig het om gery

soos ek alreeds gese het. Die ander voertuie het ek eers van

bewus geword net toe hulle in hierdie straat in gery het waar

A die kinders was. Ek het nie die voertuie vroeer gesien (20)

om vir die hof te kan se van watter rigting af hierdie

voertuie gekom het nie.

Verstaan ek dan die prentjie korrek dat een voertuig

was voor die kinders en een voertuig was agter die kinders?

HOF : Nee, meer voertuie was agter die kinders. Daar was

ander voertuie•

MNR. JACOBS : Ander voertuie dan, soos hulle aanvanklik

geloop het na die skool toe? — My getuienis is dat twee

voertuie het in dieselfde straat gery as die kinders. Dit

wil se agter die kinders aan gery. Net een voertuig (30)

behalwe/...
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behalwe hierdie twee het omgery om by die skool se ingang

te kom. Ek kan nie se of daardie voertuig voor die kinders

ingery het of wat die posisie is nie.

Watter polisie het geskiet? — Ek sal dit nie kan getuig

nie, want ek het die skote gehoor en die rook gesien tussen

die kinders as gevolg waarvan die kinders uiteen gegaan

het. Ek kan nie se wie geskiet het of watter een geskiet

het nie.

Is dit omdat jy nie kon sien nie omdat die skool tussen

julle was? — Ja, die skoolgebou is in my pad om alles te(10)

kan sien wat gebeur daar aan daardie kant van die skool.

Wat se jy van getuienis van die verdediging, nie wat

die staat se nie, maar dat die kinders het daar by die hek

bymekaar gekom en toe het hulle verder aan geloop nie met

hulle spore terug nie, maar verder aan geloop om deur die

hele woongebied te kan loop? — Dit sal ek nie weet nie,

want ek het nie spesifiek opgelet wat na die voorval wat ek

beskryf het aan die" hof gebeur het nie.

HOF : U het die kinders gesien en die kinders het op n

stadium of van die kinders het op n stadium uit u sig (20)

verdwyn omdat hulle by die hekkie was blykbaar? — Ja, dit

is so.

Het u na dit weer beweging gesien in die groep of het

die polisie daarop afgekom voordat hulle weer h besondere

rigting ingeslaan het? — Die kinders het ek uit die oog

verloor omdat hulle uit my sig was.

ASSESSOR (MNR. KRUGEL) : Is dit al die kinders? — Ja, al die

kinders. Na hulle verdwyn het daar het ek toe gesien dat

die polisie daar opgedaag het. Dus voor ek gesien het wat

toe met die kinders gebeur het, het ek die rook gesien. (30)

Ek/...
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Ek kan dus nie vir die hof se watter verdere beweging

daar was terwyl die kinders uit my sig was nie.

HOF : So, die eerste wat u toe weer kinders sien, is kinders

wat in alle rigtings spat? — Ja, toe hulle uiteen gegaan

het.

ASSESSOR (MNR. KRUGEL) : Nog net een ding oor die kinders.

U het gese u het die kinders oor die straat gesien kruis

van Bodibeng Skool af en dan het u ook die Kananelo kinders

gesien, h klomp van hulle wat op die terrein is en wat besig

is om aan te sluit by die Bodibeng kinders? — Wat ek se (10)

is dat ek die kinders van Bodibeng gesien het die straat

kruis in die rigting van Kananelo. Op h stadium het die

kinders by die hek van Kananelo gekom. Terwyl hulle daar

was het die getal van die kinders wat gestaan het meer geword.

Dit is na aanleiding daarvan dat ek se die kinders van Kana-

nelo het by die kinders van Bodibeng aangesluit.

En al hierdie kinders het uit u sig verdwyn voordat u

later die kinders uitmekaar sien hardloop het? — Ja, dit

is reg.

MNR. JACOBS : Ek wil dit ook aan u stel, toe hulle by (20)

die hek gekom het kon jy nie sien dat daar kinders aansluit

nie, orodat die hek was nie vir u sigbaar nie?

HOF : As dit logies is , is dit logies. Hoekom rooet Yi mens

nou se die hemel is blou as die hemel blou is.

MNR. JACOBS : Omdat ek .. (Hof kom tussenbei)

HOF : Wei, dit kan u argumenteer. Wat is u volgende vraag.

MNR. JACOBS : Ek wil dit ook aan u stel dat u het vir die

hof h doelbewuste onwaarheid vertel toe u se daar by die

hek het die kinders omgedraai en terugbeweeg in dieselfde

rigting as waarvan hulle vroeer gekom het? — Na die (30)

ander/...
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. ander kinders by hulle aangesluit het by die hek, het hulle

eers omgedraai.

HOF : Ek het dan van u verstaan u kon dit nie sien nie? —

Vanwaar ek gestaan het meer links is die skoolgebou en as

jy reguit kyk en nie links kyk vanwaar ek staan nie, sien

jy die skool se perseel. Al kan jy nie die hek sien nie,

kan jy nog die kinders sien wat op die skool se perseel is.

Dit is dan wat gebeur het. Ek het die kinders gesien wat op

die perseel was, al kon ek nie die hek sien nie. Dit is

die kinders waarvan ek praat as ek se die kinders het by (10)

die ander aangesluit. Hulle het toe minder geword van voor

my waar ek hulle kon sien.

MNR. JACOBS : Toe die polisie geskiet het, was daar nog kinders

voor u op die perseel? — Ek kon nie meer daardie kinders sien

wat voor my was nie.

Jy sien, ek wil dit aan u stel dat u vertel "n onwaarheid,

die polisie het nie by daardie skool geskiet nie? Wat gebeur

het daar sal ek verder aan jou stel. Die polisie het daardie

kinders van Bodibeng skool af gevolg, agter hulle gery.

Daar by die skool het die skoolkinders van Kananelo aange-(20)

sluit en toe het hulle verder beweeg en die polisie het nog

steeds agter hulle aangery. Daar was geen skietery daar nie?

— Die kinders het wel weggehardloop daar. As daar nie

geskiet was nie, kan ek nie sien hoekom hulle weggehardloop

het nie.

Wat meer is, hulle het nie weggehardloop nie, hulle het

nog in n optog beweeg na h volgende skool toe? — Die kinders

het uiteen gegaan daar met die oog daarop om weg te hardloop.

Van die kinders het daar op die persele gehardloop wat in

die nabyheid van daardie toneel was. (30)

Hoekom/...
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Hoekom was u nie eerlik met die hof en vir die hof vertel

dat die mense het wegbeweeg en die polisie het hulle nog

steeds gevolg nie? — Nee, ek sal nie h ding vertel wat

ek nie gesien het nie.

Net een ding wat ek nog vir u wil vra is, as u by u

huis uitkom na u voordeur toe en na u hek toe en die skool

is voor u soos u netnou gese het, hoekom moes u tot in die

straat beweeg om te kan sien? — Die rede hoekom ek uit die

perseel gegaan het om daar by die straat te gaan staan, was

met die oog daarop om h goeie sig te he van die skool. (10)

Die skool is voor my, maar om h goeie sig daarvan te kry,

het ek besluit om in die straat te gaan staan.

Aan weerskante van jou huis, het jy bure wat daar woon?

— Ja, ek het.

En dan oorkant jou huis is daar mense wat daar woon,

huise wat daar staan? — Nee, dit is "n oop veld daar.

Is dit die skool se perseel wat daar eindig oorkant jou

huis? — Nee, dit is *n entjie ver van daardie plek af.

HOF : Le die skool anderkant die oop veld? — Ja, in daardie

oop stuk veld meer links is die skool. Die skool is (20)

eintlik naby Phomolong.

MNR. JACOBS : Het jy h idee hoe ver is h kilometer? — "n

Kilometer is mos ver.

HOF : En hoe ouer jy word, hoe verder word dit.

MNR. JACOBS : Sal jyse die skool is van jou af "n kilometer

of meer as h kilometer? — Hierdie kilometer wat u van praat

is dit nie gelykstaande aan n myl nie of hoe tel u dit?

HOF : Ja, dit is h klein myl? — 0, is dit h klein myl?

As dit die geval is sal ek se daardie skool is n kilometer

van my af. (30)

HERONDERVRAGING/...
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HERONDERVRAGING DEDR MNR. YACOOB : Geen vrae.

ASSESSOR (MNR. KRUGEL) : U se die skool is naby Phomolong?

-- Ja.

Ons het gehoor daar is nog h skool in Phomolong ook? —

Ja, daar is, maar daardie skool kan ek nie sien van my huis

af nie. Die skool is aan die ander kant waarvan u praat.

Die een waarvan ons nou praat is die een aan my kant, maar

nogtans in Phomolong.

Is die twee skole naby aan mekaar of is hulle ver van

mekaar af? — Nee, hulle is nie naby mekaar nie. (10)

U kan nie se hoeveel klein myle dit is nie, ne? — Nee,

ek sal nie kan se nie.

GEEN VERDERE VRAE.

MR YACOOB : The next witness from Thabong is Izak Hlopheho

Moloi.

IZAK HLOPHEHO MOLOI, d.s.s. (Through interpreter)

EXAMINATION BY MR YACOOB : Mr Moloi, how old are you? —

21 Years.

Were you at school during 1984? — Yes, I was at school.

What school were you in? — Teto High School. (20)

Is that in Thabong? — That is in Thabong.

Do you presently live in Thabong? — Yes, I live in

Thabong.

What is your address in Thabong? — 2126 is the house

number in Seutloadi Street.

What standard were you in during 1984? — St. 8.

How many COSAS meetings have you attended in your life?

— I only attended one meeting.

When was this meeting held? — I do not quite remember.

If/...
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If my memory serves me well, it should have been in March

1984.

How did you get to know about this meeting? — I met

one of my school mates who told me about this meeting-

Where was this meeting to be held?

COURT : Where was it in fact held?

MR YAO00B: Where was the meeting held? — At the school hall.

How many scholars were present? — Between hundred

and hundred and fifty is my estimation of the children

present. (10)

Can you remember who chaired this meeting? — Yes,

Frederick Kwetle.

What happened at this meeting? Can you give the court

a brief idea? — According to Frederick Kwetle, the chairman

of this meeting, he explained to the meeting that there is

an organisation of scholars which was going to represent

the students in getting permission to form an organisation

of scholars, namely the SRC's. He further said that this

organisation is going to work towards the ending of what we

called the prefect system. It was going to be of help (20)

towards the scholars in respect of the age limit.

What was the problem about the age limit at that time?

— The problem at this school was when we re-opened in 1984

some scholars were not allowed to re-register because it

was being said that they are quite old for re-registration.

COURT : What was your age limit? — I do not quite remember,

but if my memory serves me well what was said there is that

a person who is above the age of eighteen will not be

allowed at school to register when this person was still to

do St. 6. (30)

Eighteen/...
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Eighteen years for St. 6? — Yes.

It is not eighteen years for matric? It is eighteen years

for St. 6? — Yes, it was eighteen years for St. 6. That

person would not be allowed to register as a St. 6 pupil.

So, what would be nineteen or twenty or twenty-one in

St. 10? — That is if I still remember well it is correct

in respect of St. 10.

MR YACOOB : You have said that the chairman of this meeting

talked about the SRC's and the prefect system and about the

age limit so far? ~ Yes. - (10)

Did the chairman speak of anything else? — Those were

the only subjects he spoke about as far as I remember.

What was the purpose of that meeting as you saw it? —

As far as my understanding is concerned, this person, the

chairman of this meeting, was a chief prefect of the school

and therefore those students who were not allowed to re-registra-•

tion approached him saying that they are still interested

in schooling but they find it very difficult to understand

as to why they were not allowed to re-registration because

of their interest in schooling. As a result of that this (20)

meeting was then called.

Did you join any organisation at the end of that meeting?

— Yes, another main reason for this meeting was to get people

who were to join this organisation at this meeting.

COURT : Was this organisation COSAS or was it something else?

— COSAS.

MR YACOOB : Did you receive a membership card or not? — I

received that.

Can you recall this meeting in March 1984, this meeting

of COSAS having taken any decision? — There was a decision(30)

that/...
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that was taken there.

What was it? — The decision taken by the scholars at

this meeting was that it was being suggested that this chief

prefect who was chairing the meeting and some other people

who were going to be chosen there, shall have to take this

up with the principal, that is the matter to be discussed

with the principal by him and the others.

COURT : That is now which matter? The matter of the age?

— The SRC's, corporal punishment. That is all.

MR YACOOB : Did you personally have any problems about (10)

the prefect system at that stage? — Yes.

What were your own problems with the prefect system?

— What used to happen there is, when one is a few minutes

late for school, then the prefects would close the gates,

that is closing you outside, saying that you must go back

home to go and sleep.

Can you also if asked give other examples of the problems

you had with the prefect system? — One of their duties as

prefects was to write down the name of those students who

were not wearing school uniforms and at times they would (20)

just write your name down even if you had your uniform on and

submit it the following day to the principal so that you

be punished.

You said that the issue of corporal punishment was to

be taken up with the principal. Did you have a problem with

corporal punishment at all? — Yes.

Did you think that there should be no corporal punish-

ment at all or was it your view that it should be reduced?

— I had in mind that it must be reduced.

Were there occasions or not when you yourself felt (30)

that/...
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that you had received too much corporal punishment for the

circumstances? — Yes.

What was the attitude of many of your teachers to the

children at your school at the Teto High School? Can you

describe that, please? — Yes, I can explain that.

Please explain that? — The white teachers at our school

used to call us pigs, dogs and Jcaffers.

Anything more you wish to say about things which

demonstrated their attitude? — No.

COURT : How many white teachers were there? — There (10)

were eleven or twelve white teachers.

And what was the total number of teachers at the school?

— About nineteen.

MR YACOOB : Can you recall when it was that trouble first

begin at your school which was the Teto School? — Yes, I

can.

When was it? — It was on 18 July on a Wednesday.

Of which year? — 1984.

What happened? Did the school start as usual? — Yes,

the school started as usual because we as scholars did (20)

not expect anything to happen.

What was the first unusual thing that happened to you

that day? — What happened is, we had to change periods and

during the changing of periods, we, the students, would

change classes. So, it was one of those incidents where one

had to change a period changing a class. On my way to

another class I met with another student who reported to me

that a certain teacher Rossouw, had just punished them in

that class, punishing all the boys.

Were you able to get more information at that stage (30)

or/...
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or not? — No, I proceeded to the class-room in which I

was supposed to be.

That afternoon, did you go straight home after school?

— While being in that class, one of ray classmates in that

particular class had requested leave to go out to the toilet.

• On his return this person reported to me that he met some

students while having been out who told him that we were

going to have a meeting today after the school hours.

Did you know at that stage what the purpose of that

meeting was to be? — What was explained to me by this (10)

person was that this meeting was going to be held with

reference to the behavious of Mr Rossouw at the school.

Did you go the meeting? — Yes, I attended the meeting.

Where was this meeting held? — Just like the previous

one, this one was also held in the school hall.

Can you recall how many scholars were present at this

meeting? — Because of the fact that it was not well announced

to the students, we could have been about hundred to hundred-

and-fifty students present there.

Who was the chairman of this meeting? — Shadrick (20)

Kwetle again was the chairman of this meeting.

How did this meeting begin? What happened? — Shadrick

Kwetie, the chairman, called upon three scholars namely those

that were punished by Mr Rossouw in the class to come and

explain to the meeting how they were punished and why they

were punished and what was happening, what were the circum-

stances which justified the punishment.

What are the circumstances of the punishment as reported

at the meeting as you remember them? — What was explained

to the meeting by these students is the following. It was(30)

during/-..
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during the vocation guidance period when Mr Rossouw had

gone out. On his return he came back and started making

some sums, calculations on the blackboard. They did not

take a particular note or play particular attention to what

he was doing there. As a result of which then he wanted to

know as to why are they not paying attention to what he was

doing. In answer to that question one of the students got

up and said the following "I personally thought that you were

doing that some for yourself, because may be it gave you a

problem earlier, by not being clear about what was to be (10)

done or what the system is or formula of doing it. After

which then you were going to come back to us for the voca-

tional guidance. I never thought what you were writing

there was meant for us." After that explanation in answer

to the question, the teacher then decided to hit them all

by hitting them all over the body, not choosing what part of

the body the blow landed on.

What other subject did Mr Rossouw teach at the school?

Do you know? — I only know of him being a vocational guidance

teacher and mathematics. I do not know of the other sub-(20)

jects.

Were both sections of children given a hiding, boys and

girls or what was the position? — Only the boys were given

a hiding.

Can you recall what happened at this meeting after this

report had been made? — Some of the students also made

known what their problems to this meeting.

What problems did some of the scholars talk about? —

The problems were that during a subject, which is taught in

English, whenever a teacher who is teaching that (30)

particular/...
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particular subject finds it difficult to express the explana-

tion in English, he or she will then explain that in Afrikaans.

Were there any other problems mentioned in this meeting? -

— I only remember the problems which were about Mr Rossouw

and this method I have just described to the court, the

matter of teaching.

Did the meeting take any decision? — There was a letter

which was written at this meeting addressed to the principal.

Then some students volunteered to take the note, namely the

letter to the principal. (10)

Can you recall what this letter contained? — Yes, I recall

that.

What was the gist of the letter? — What was said in

this letter is that the principal must try and speak to Mr

Rossouw to stop hitting scholars in that fashion that he

does, because it was not long that he, Rossouw, had kicked

a girl at the school.

Was there anything else mentioned in that letter apart

from Mr Rossouw1s conduct as far as you can remember? —

Yes, that the principal must speak to the teachers to stop (20)

explaining English matters in Afrikaans where they cannot

explain in English.

This delegation that you spoke of,the volunteers, how

many volunteers were there altogether? Can you remember?

— They were eleven. I was one of them.

When were you to deliver this letter to the principal?

— The following morning.

CODRT : What was the standard which was hit? Or punished

by Mr Rossouw? — St. 7G.

MR YACOOB : Did the meeting then adjourn? — Yes, the (30)

meeting/...
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meeting adjourned.

Was there any violence of any sort that afternoon or

that night? — No.

Did you get to school - I now want to turn to the events

of the next day, which would then be Thursday, 19 August

1984? July, I am sorry. — We went to school, yes.

At what time did you get to school? — I think it was

at about O7hlO when I arrived there.

What did the delegation first do if anything? — We went

to the principal's secretary, a Mr Moseme. • (10)

We have been referring to the principal all this time.

I just want to clarify one matter. Was the principal himself

on duty at that stage? — No, the actual principal of the

school was not at school that time. What was said was that

he was on leave. The principal there was Mr Jordaan

Who was normally the vice-principal. Is that right? —

Then who was acting at the principal was the vice-principal

during that time, a Mr Hanekom.

COURT : I thought that Mr Jordaan was the vice-principal

or was the actual principal Mr Jordaan? — Jordaan was (20)

the principal.

And the vice-principal was? — Mr Hanekom.

MR YACOOB : You went to see Mr Hanekom that day? — Yes.

So, you went to Mr Moseme who was the principal's

secretary and what happened there? — We made a request

through his secretary to see him, the principal, at the

assembly or alternatively whichever he prefers. We could

come and see him in his office.

Where did you finally go to see him as a result of this

request? — He preferred that we come and speak to him in (30)

the/...
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the office.

COURT : Mr Yacoob, why do you lead the evidence that they

first went to the secretary and then they requested the

secretary and then it was a choice of the secretary or the

office and he preferred the office. Why do you not just

lead the evidence we made an appointment with the acting

principal who was Mr Hanekom and went to see him in his

office. Full stop.

MR YACOOB : The reason why I led the evidence in such detail

was that one of the issues in this case as I understood it,(10)

is whether the scholars did things properly or not. Now I

want to emphasise ... (Court intervenes)

COURT : Whether they did what?

MR YACOOB : Whether they did things properly in terms of

doing things in the way in which things should be done.

COURT : Well, then one can say "We made an appointment and

we did see the principal." End of story.

MR YACOOB : What happened at the office of the principal?

Did you go into the office yourself? — Kwetle is the person

who had the letter. He is the person who went into the office(20)

while we were waiting outside. From where we were waiting

we could see what was happening inside the office.

What happened inside the office? — What happened is, the

principal received the letter from Kwetle. He read it. After

reading the contents he just shook his head and tore that

letter into pieces and threw those pieces of the letter into

the paper basket and told Kwetle to tell us to go to the classes.

And did you then return to class? — Yes, heartbroken

though we did go.

What happened then on the afternoon of the Thursday, (30)

19/...
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19 July 1984? — As we had made a promise to the scholars

that we were going to make a report back to them about the

letter, we during the last two periods of the day which were

meant for physical training and sport informed the students

that we were going to have a meeting after school and the

principal tore that letter into pieces.

Did you have the meeting? — Yes, we had the meeting.

What did you decide at that meeting? — We again wrote

another letter in which we tabled our problems. This was

meant for Mr Jordaan on his return, so that when he comes (10)

we would give him that letter for him to have something he

knows about what happened and for us also to have some evidence

should anything happen later.

Were any other suggestions made that you can remember

at this meeting? — Yes.

What was the suggestion that you can recall? — A sugges-

tion came from some of the scholars namely that because of

the fact that the vice-principal does not want to listen to

our complaints in which we complaint about being hit by the

teachers, in future what is to happen is that whenever a (20)

teacher hits you then you must also fight and therefore fight,

if the majority of the scholars did not approve of that.

Was there any trouble, any violence of any sort between

Thursday, 19 July and Friday, 20 July 1984?

COURT : Between the two days?

MR YACOOB : Yes.

COURT : That is at 24h00?

MR YACOOB : No, no, between the time you left school and

the next morning. Do you know of any violence at all? —

No, not during those days, nothing happened. (30)

When/...
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When you got to school on Friday, 20 July what unusual

thing happened on that day? — I went to school as usual

when things were normal until we went on recess. On our

return from recess, in the class I was occupying a seat next

to a window. It was during a free period in our class when

we returned from the recess. I looked through a window and

saw that the teacher Mr Rpssouw was being surrouded by a

group of scholars who could have been about ten.

Was this group quiet or not? — They were not quiet.

There was some noise from them. (10)

What did you do when you saw this? — I drew the atten-

tion of ray classmates to the fact that it would appear to me

that those scholars there are fighting the teacher. I then

went out of the class and was followed by my classmates.

COURT : Were they physically fighting the teacher or merely

shouting at the teacher? — They were shouting at him.

MR YACOOB : What did you observe when you got outside? —

When I came there I noticed that there was a scholar who was

standing right in front of Mr Rossouw. They, Mr Rossouw and

the scholar were surrounded by the others. This one in front(20

of Mr Rossouw was saying that he, Mr Rossouw, gave him a

hiding, accusing him of being a smoker or smoking and this

student said that he did not see me smoking, he is just hitting

me without having found me smoking. He does not know whether

I smoke or not.

Did you notice anything unusual about this person who

had been speaking? — Yes, I noticed some blood from the

left side of his mouth, which was an indication to me that

he was hit.

Did more people come outside? — Yes, quite a lot of (30)

children/...
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children came out of classes including the teachers. The

vice-principal himself came as far as that place.

And did Mr Hanekom say anything? — No, he did not want

to hear, he did not even want to say anything, except to say

that we must go back to classes. When he said that Kwetle

handed him the letter again, that is the letter which was

written the previous day. On handing over this letter to

Mr Hanekom Kwetle said something to him which had a bearing

on the letter of the previous day. I could not hear exactly

what he was saying, but I could hear that he was talking (10)

about the letter which was handed to him the previous day,

that is him, Mr Hanekom.

Did you remain for long after that or did you go home?

— One scholar said the best thing for us to do is to leave

the school premises and go home, because it would appear

we will also end up being hit by these teachers and the

principal does not want to address this problem of the

students and the teachers. As a result of which then we left.

Was there any talk of when you would return to school

or not? — Yes, we said that we were going to come back to(20)

school on Monday.

For what purpose were you going to come back to school

on Monday as you understood it? — We had thought perhaps

on our return by then, things shall have changed at the

school and the teachers would not be hitting children like

they do.

Did you hear of or notice any violence either in the

township during that weekend which was Friday, the 20th until

Monday 23 July? — No.

Did you go to school on Monday, 23 July? — Yes. (30)

Was/...
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Was there an assembly as usual? — Yes.

What happened after assembly on that day? — A voice

was heard from amongst the scholars asking the following

question "Are our problems solved now?" Instead of the

vice-principal answering to that question, he said the

following that the department has decided to close this school,

namely Teto School.

Was there any indication as to why the school was being

closed? — What was said by the principal is that because

of our having left the school before the actual time for (10)

leaving, that is the reason why the school is closed.

Was there any indication given about when you were to

come back? — If I remember well, the principal said we

must come back the next Monday if I am correct, that was to

be on 30 July 1984.

What happened after the vice-principal Mr Hanekom had

spoken to you that morning? — He turned his back towards

us, going to his office and followed by the teachers.

Did ,the scholars there remaining make any decisions

then or have any discussions? — Yes. (20)

What happened? — A scholar who was only known to me as

Teacher said well, my suggestion to you is that we write

some placards which we were going to carry around in the

township in which placards we were going to explain that we

were not happy about what was happening since the re-opening

of our school and very much dissatisfied about the behavrious

of Mr Rossouw as a teacher and the manner in which he is

punishing us.

Was there any discussion about how far you would go into

the township? — According to his explanation, that is (30)

this/...



K1324.72 - 22 527 - MOLOI

this person Teacher we were supposed to go as far as in the

immediate vicinity of Thuta-Gauta, because we were supposed

to pass there in order not to disturb them, that is the

scholars there. We will have to disperse when we come there.

Were placards made? — Yes.

How many placards were made? — Two only.

Can you recall what each of these placards said? — Yes,

I can.

What did each of them say? — The one was written

"Rossouw, stop hitting us" and the other one read "Please(10)

™ re-open the school."

Did you then go towards Thuta-Gauta School? — Yes.

About how many of you were there on this procession to

Thuta-Gauta or in the direction of Thuta-Gatua? — We could

have been four hundred to five hundred.

At what stage did you disperse? — About twenty metres

away from Thuta-Gauta.

COURT : How far is Thuta-Gauta from your school? — About

one hundred and twenty metres.

) Apart? — Yes. . (20)

MR YACOOB : Did you then go home? — Yes.

Was there any violence or anything unusual that you

know of which took place between 23 July and Monday, 30

July 1984? — No-

Did you go to school on Monday, 30 July 1984 as usual? —

Yes.

K1325 What happened at the school after assembly? — A question

was raised again by one of the scholars, namely have our

demand's been met? Is the principal, namely the vice-principal

aware that prior to our principal going on leave, he had (30)

also/...
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also to do with the SRC. Has anything been done to address

that. Instead of the vice-principal replying to that, all

he said was the school is still closed, you must come back

on the 1st, which was a Wednesday.

Did the scholars gave any discussion at all after this,

after the principal had spoken to you? — Because what happened

there, I was personally not happy, I was cross with him

and on looking at the other students I could see that they

were also not happy about what has been decided there and

therefore everyone just left, going home. (10)

Did you go back to school on 1 August? — Yes.

Was there assembly on this day or not? — On my arrival

at school I found the children standing in groups on the

premises of the school.

Please tell the court what happened? — While we were

standing there before 07h30 some police vehicles arrived of

which two drove into the school premises and the others

stopped outside the premises in the immediate vicinity of

the township hostels.

What happened? — By means of a loudhailer the police (20)

called us together and we did come together and the address

by the police was that those of us namely from St. 6 to

St. 9 must leave the schoolyard. Only those doing St. 10

can remain on the premises in order to register.

What did you do as a result of this arrangement? —

Because we were instructed to leave the school premises, we

did that. We then came together outside the premises,

because of our not being satisfied, the reason being that

we were told to come to school this day and there now we

find ourselves being told to leave the school premises. (30)

About/...
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About how many scholars were initially gathered outside

the school premises that morning immediately after this police

announcement? — Between three and four hundred approximately.

What were you doing there? — We were talking about the

dissatisfaction which was we were told to come to school

on this day all of us and we have all come back to school.

Now a choice is being made of certain students to remain and

we are told to leave the school.

Did this group remain the same size as you were continuing

your talks there? — The number decreased. (10)

Do you mean people were continuing to leave this large

group as you were continuing to talk? — Yes.

What happened as you were talking? — We heard some shots

being fired and realised that those were the police shooting

at us with teargas, which resulted in us dispersing.

Were you asked to disperse at all before teargas was

fired at you? — No.

Did you run in the direction of the Thuta-Gauta School?

— All of us who ran away from there ran in the direction of

Thuta-Gauta because that road is the one we are using to (20)

to go to school.

Did you have any intention of going to Thuta-Gauta School

at that stage? — No.

What happened when you were in the vicinity of the

Thuta-Gauta School? — When we were just opposite the gate

of the Thuta-Gauta School premises, the police vehicle came

from behind us and some shots were fired, which resulted in

us turning into the yard of Thuta-Gauta running to the class-

rooms in order to go and take cover there.

What shots were these that were fired? Can you remember?
(30)

Teargas/...
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— Teargas and rubber bullets were being used.

For how long did you remain in the classroom at Thuta-

Gauta School? — About ten minutes.

Did you then come out of the classrooms? — Yes.

What happened when you came out of the classrooms? —

When I came out of the classroom I found that some of my

schoolmates had come out already including those students

from Thuta-Gauta. They were standing in groups outside the

premises at which places the Thuta-Gauta students were busy

making enquiries about what happened what caused us to (10)

meet with the police.

Did you yourself get into a group? — Yes.

Did this group consist only of Teto High School children

or what? — Including Thuta-Gauta.

What was the discussion? What was decided in that

group? — We explained to them that the cause of all this

was the behaviour of Mr Rossouw and secondly we explained

to them the question of the SRC's that if we had SRC at

our school, all this that is happening at our school would

not have taken place. As a result of which the Thuta- (20)

Gauta scholars decided to join us saying they are experiencing

the same problems and that is what they are also looking

forward at. Therefore in joining us, we shall have to go

to the other school, namely the Lebohang school, because

the children at Lebohang are also swimming in the same boat

with us.

COURT : Rowing in the same boat? — Yes, rowing in the same

boat, rather.

MR YACOOB : Did you then leave the Thuta-Gauta School? —

Yes, we did. (30)

COURT/...
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COURT : Where were the police in the meantime? — At that

time they were no where to be seen.

MR YACOOB : How many of you went to the other school? —

With the students from Thuta-Gauta having joined us,, we were

about five hundred, the reason being that some of our school-

mates had disappeared into the township.

What happened at Lebohang? Did you get there? — Yes,

we got to Lebohang.

Yes? — On arrival at Lebohang about fifty of the students

who were with us went up to as far as the gate of Lebohang (10)

where they met with the students from Lebohang which is

meeting a few because the others were still coming towards

the gate.

COURT : How far is Lebohang from Thuta-Gauta? — About

five hundred metres.

MR YACOOB : The scholars from your group were talking to

Lebohang scholars at the Lebohang gate, you said. What hap-

pened while this was happening? — While this was going on,

that is the talking between the groups of students which

came from our group and Lebohang scholars, the police came (20)

there and shot at us with the teargas. I ran away without

having heard what they said there, because I was quite far

from them a

Did you go home? — Yes, I went home.

Did you notice anything unusual while you were at home

that day? — NO.

When did you return to school? — I went back to school

some time in September. I just cannot remember the exact

date, but this happened after a helicopter had distributed

some pamphlets in which it was said that scholars must go (30)

back/...
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back to school.

KRUISONDERVRAGING DEUR MNR. FICK : Die straat waar u woon,

hoe ver is hy van Mokgomostraat af? — I think it could be

about half a kilometre.

Ongeveer *n halve kilometer? — Ja, ek dink dit kan h

halwe kilometer wees.

Ken u h persoon met die naam van Bunga Kwalunga? — Nee,

ek ken nie so h persoon nie.

Ken u vir Patrica Lungwane? — Nee, ek kan nie so h

persoon nie. (10)

Op die stadium toe u die vergadering gehou het in Maart

1984, was dit die eerste keer wat u ooit van COSAS gehoor

het? — Ja.

Wat nou nie vir my duidelik is nie, op die vergadering

in Maart 1984 wat julle gehou het wat u se Shadrick die voor-

sitter was, het julle h COSAS komitee verkies? — Nee.

Wee u of daar ooit h COSAS bestuur was of h COSAS

komitee was by julle skool? — Nee.

HOF : Maar wie het aan u die lidmaatskapkaarte uitgereik? —

Een van die seuns daar teenwoordig het dit aan my uitgereik.(20)

Ek weet net nie watter posisie hy beklee het daar nie.

Was hy nie die sekretaris nie? — Omrede hy die name

van die persone neergeskryf het wat aangesluit het as lede

daar, kan ek aanvaar dat hy die sekretaris was.

MNR. FICK : Het almal op hierdie vergadering, wat u betref,

aangesluit by COSAS? — Nee, die helfte van die mense daar

teenwoordig het nie geregistreer nie.

Behalwe Shadrick wat die voorsitter was en hier oor

COSAS gepraat het het enigimand anders nog oor COSAS gepraat

en COSAS se doelstellings verduidelik op die vergadering?(30)

Ja/ .,.
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— Ja.

En verstaan ek u ook reg, Shadrick was ook die hoofseun,

die hoofprefek? — Ja.

Op die vergadering van Maart 1984 was dit die eerste

keer wat u ooit van SRC gehoor net? — Ja.

Het Shadrick aan julle verduidelik wat is h SRC? —

Hy het dit verduidelik.

Hoe is aan julle verduidelik wat se ding is h SRC? —

Hy het gese dit is n organisasie of "n ligaam wat die skoliere

se probleme aandag aan sal moet gee by die skool. (10)

Maar hoe het hy aan julle verduidelik wie kies die SRC?

— Volgens horn is n SRC h liggaam hier by die skool wat gekies

word.

Ja, maar deur wie? — Deur die skoliere.

En het die skoolhoof en die onderwysers geen seggenskap

in die verkiesing van die SRC nie? — Wat hy gese het was

hulle moet ook iets te se he daaromtrent.

Het hy vir julle verduidelik hoe moet die onderwysers

en die skoolhoof seggenskap he oor die SRC's? — Hy het dit

nie verduidelik nie. (20)

Net een ander aspek nog, op hierdie stadium het u n

persoon geken met die naam van Billy Makgobo? — n Paar dae

later na hierdie geleentheid he ek horn eers leer ken.

Was hy h skolier by julle skool? — Hy het by ons as

*n klasmaat aangesluit en saam met ons in dieselfde klas

geregistreer.

Is dit nou St. 8? — Ja.

HOF : Van h ander skool af? — Volgens horn was hy maar by

hierdie skool gewees. Ek het horn nie geken nie omdat hy ander

vakke gedoen het, maar later van tyd het hy sy vakke verander(30)

wat/...
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wat dan dieselfde vakke geword het as ons in my klas. Dit

is hoekom hy dan oorgeskakel was na my klas toe.

MNR. FICK : Het u op daardie stadium h persoon geken met

die naam van George Mamakwe? — Nee.

ASSESSOR (MNR. KRUGEL) : U se h paar dae na hierdie gebeure.

Watter gebeure praat u nou van? Is dit nou die gebeure van

die eerste vergadering? Die Maartmaand vergadering? —Ja.

MNR. FICK : Het u en Billy vriende geraak?- - Nee.

Het julle dikwels gesels? — Die enigste tyd wat ek met

horn gepraat het, was tydens die bespreking van iets miskien,(10)

waaroor die onderwyser onderwys gegee het en jy nie goed

verstaan nie. Dan het ons besprekings in die klasse gehad.

Dit is al manier waarop ek met hom gepraat het.

Ek wil aan u stel dat u getuienis dat u nie weet of

daar n COSAS komitee was by julle skool of in Thabong nie, is

nie die waarheid nie, want hierdie Billy Makgobo wat saam

met jou in 1984 in die klas gesit het, het ons die onbetwiste

getuienis hy was *n komiteelid van COSAS gewees? — Ek ontken

dit want ek weet nie.

Hierdie vergadering wat in Maart 1984 gehou is, is hy(20)

in skoolure gehou? —Nee, dit was na die skool uit was.

HOF VERDAAG TOT 27 APRIL 1988.
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